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OB KONCU PRVEGA POTOVANJA KENNEDYJEVEGA ODPOSLANCA

POMEN OBISKA AVERELLA HARRIMANA
P otu joči ’ poslan ik  seznanja ev ro p sk e  zaveznike z zunanjo po litiko  nove 

am eriške v lade - P rip rav e  za vrhunski sestan ek  zahodnih državn ikov

V sredo je  prispel v Rim Averell H arri- 
man, »potujoči« poslanik novega am eriške
ga predsednika Johna Kennedyja. Na svo
jem  potovanju  po Evropi je H arrim an do
slej obiskal London, Pariz in Bonn, vmes 
pa je bil še v Rabatu, presto ln ici M aroka, 
k je r je zastopal predsednika ZDA na pogre
bu M ohameda V.

Ni treba  posebej poudarja ti, da vzbuja
jo  H arrim anovi obiski izredno pozornost po 
vsem zahodnem  svetu in da jih pozorno 
sprem ljajo  tud i na Vzhodu. Ameriški po
slanik se bo  v Rimu zadržal predvidom a tri 
dni in se bo  srečal z m inistrskim  predsed
nikom  Fanfanijem , zunanjim  m inistrom  Se- 
gnijem, z m inistrom  za proračun  Pello te r 
pa bo na koncu sprejel tudi predsednik re- 

. publike Gronchi.
To H a r r im a n o v o  p o to v a n je  im a  d v o jn i  

nam en: seznaniti voditelje zavezniških dr
žav s politiko nove am eriške državne upra
ve in si obenem napraviti natančno sliko 
sedanjega stan ja  v štirih  najpom em bnejših  
državah zahodne Evrope.

KDO JE HARRIMAN
Sedem desetletni am eriški diplom at je  do

ber poznavalec evropskih razm er, saj je bil 
eden najožjih  sodelavcev pokojnega pred
sednika Roosevelta in njegovega nasledni
ka Trum ana. S m atra jo  ga tudi za izveden
ca v vprašanjih , ki zadevajo Sovjetsko zve
zo in svetovni kom unizem  sploh. H arrim an 
je nam reč že leta 1941 vodil pogajan ja in 
razgovore s sovjetskim i voditelji in s sa
mim Stalinom  te r  je  bil od leta 1943 do 1. 
1946 am eriški veleposlanik v Moskvi V za
četku druge svetovne vojne je  odločno za
govarjal stališče, da je  v bo ju  p ro ti naci
stični d ik ta tu ri nu jno  potrebno tesno za
vezništvo s Sovjetsko zvezo. Po zmagi nad 
nacizmom, ko je  S talin pričel jasno  kazati 
svoje im perialistične težnje in je  grozila 
nevarnost, da vsa Evropa preide pod so
vjetski vpliv, je pa prav  tako  odločno za
govarjal ideje in koristi zahodnega sveta 
te r kot prvi upravitelj »Maršalovega načr
ta« odločilno pripom ogel, da se je  v posa
meznih zahodnih državah obnovilo v vojni 
uničeno gospodarstvo. Ko je  p red  osm imi 
leti prevzela oblast republikanska stranka, 
je tud i H arrim an zapustil svoj položaj v 
državni upravi. Postal je  guverner države 
New Yorka.

PREDMET RAZGOVOROV
Kot v ostalih evropskih prestolnicah je 

Harriman tudi v Rimu obrazložil stališče 
Kennedyjeve vlade o glavnih političnih

vprašanjih , ki danes p re tresa jo  svet. Gre v 
prvi v rsti za odnose m ed Zahodom  in Vzho
dom, za vprašanje atlantskega zavezništva, 
za Organizacijo združenih narodov, zlasti v j  

zvezi z n jenim  delovanjem  v Afriki, za vpra
šanje pom oči nerazvitim  deželam itd . Va
žen p redm et razgovordov so pa tud i tren u t
ne težave, v katerih  se n ah a ja  am eriško go
spodarstvo, zlasti v zvezi z novimi naloga
mi, ki jih  je  am eriška vlada prevzela v tek
mi s Sovjetsko zvezo.
VEC POZORNOSTI SKUPNIM KORISTIM

Kennedy je  doslej že dal jasno  razum eti, 
kako je  po njegovem  nu jno  potrebno, da 
evropske države tako politično kot gospo
darsko tesneje sodelujejo z Am eriko p ri re
ševanju problem ov, ki zadevajo ves zahod
ni svet. Saj je  že ob prevzem u oblasti m ed 
drugim  dejal, naj se zavezniške države ne 
sprašujejo , kaj bo Amerika ukrenila v tem  
ali drugem  vprašanju , temveč naj se ra je  
vprašajo, kaj se bo skupno naredilo  v o- 
b ram bo skupnih koristi. i

Am erikanci očitajo  zlasti F ranciji in Za
hodni Nemčiji, da čestok rat daje ta  p rednost 
svojim  posebnim  koristim  in s tem  škodu
je ta  splošni politik i in  skupnim  koristim  
vsega Zahoda.

Prav zaradi učinkovitejše obram be skup
nih interesov je  H arrim an  ba je  sporočil De 
Gaullu, da tud i Kennedy kot že p re j Ei- 
senhovver odločno naspro tu je , da bi se v 
okviru atlantskega zavezništva vzpostavil 
tris tran sk i d irek to rij, se pravi, da bi vrhov
no vodstvo A tlantske zveze prevzeli Ameri
ka, Velika B ritan ija  in Francija. č e  bi nam 
reč ugodili tej želji generala De Gauila, bi 
gotovo vzbudili veliko negodovanje in od
k rit odpor p ri vseh ostalih državah — čla
nicah in predvsem  p ri Zahodni Nemčiji. 
Jasno je  zato, da se na ta  način a tlan tsko  
zavezništvo ne m ore okrepiti in ne bo n iti 
moglo v bodočnosti izvrševati tistih , čeda
lje pom em bnejših  političnih nalog, ki jih  
Amerika nam erava poveriti om enjeni, nekoč 
zgolj vojaški zvezi.

Odnosi z Zahodno Nemčijo in Italijo
še  pred kratk im  so obstajali znaki, da so 

se odnosi m ed ZDA in Adenauerjevo Nem
čijo  nekoliko ohladili. Zdi se, da je  tem u 
vzrok v prvi vrsti bojazen današnjih  vodil
nih zahodnonem ških krogov, da Kennedy 
sklene s Sovjetsko zvezo kakšen sporazum , 
ki bi škodoval koristim  nem škega ljudstva 
in predvsem  njegovim težnjam  po ponovni 
združitvi v enotno državo.

Amerikanci pa očitajo  zahodni Nemčiji, 
da ne prispeva dovolj k stroškom  za vzdrže
vanje am eriške vojske na n jen ih  tleh in 
predvsem, da ne sodeluje pri pomoči nera-1 
zvitim državam  v takšn i m eri, kot bi glede 
na svoje sedanje gospodarsko blagostanje 
lahko sodelovala.

Vse kaže, da je  prav  to vprašan je  bilo 
glavni predm et zadnjih  razgovorov v Bon
nu in obenem  glavni vzrok H arrim anovega 
obiska v prestolnici Zahodne Nemčije. To 
je dal razum eti sam  Kennedyjev odposla
nec, ko je  ob zaključku obiska v razgovoru 
s časn ikarji m ed drugim  izjavil, da se bo 
»svobodni svet lahko učinkovito protivil ko
m unističnem u p ro d iran ju  v Aziji in Afriki« 
zlasti s tem, da bo tesneje sodeloval pri 
pom oči nerazvitim  deželam.

Zahodna Nemčija je baje pripravljena 
sprejeti ameriške predloge, a zahteva, naj 
ji ZDA jamčijo, da v pogajanjih s Sovjet
sko zvezo ne bodo popustile zlasti glede

B erlina in vprašan ja  nem škega zedinjenja. 
O vseh teh  problem ih pa se bodo verje tno  
tem eljite je pom enili p rihodnjega aprila  v 
W ashingtonu, k je r  se Kennedy in sodelavci 
prvič sestanejo  s kanclerjem  A denauerjem .

Italijansko-am eriški odnosi niso sicer ta 
ko zapleteni, kot tisti m ed W ashingtonom  
in Bonnom, vendar tud i tu  o bsta ja jo  neka
te ra  o d p rta  vprašanja. K ot piše del itali
janskega tiska, Am erikanci zlasti zato kri
tizirajo  Ita lijane, k er niso doslej še upo
rabili nad 3 m ilijard  dolarjev, ki jih  im ajo 
na razpolago, in to  k ljub  važnim  gospodar
skim problem om , ki v južnih predelih  d r
žave čakajo  na rešitev.

Italijanom  nadalje očitajo, da niso še u re
dili socialnega položaja v državi in  zlasti 
da še niso odpravili velikih razlik  m ed juž
nimi in severnimi predeli države, k a r je  
baje  glavni vzrok, da je  no tran jepolitičn i 
položaj države še vedno neustaljen . I ta lija  
se končno — kot piše tednik  II P unto  v 
svoji zadnji številki — dovolj ne zaveda, da 
bo p rav  politika do nerazvitih držav odlo
čila, če bo Zahod zmagal v gospodarski tek
mi s Sovjetsko zvezo in z ostalim  kom u
nističnim  svetom.

Glede na ta  očitek se vodilni krogi v d r
žavi b ran ijo , češ da Ita lija  po  svojih močeh

(Nadaljevanje na 2. strani)
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RA D iO  T R S T  A
•  NEDELJA, 12. marca, ob: 9.00 Kmetijska oddaja; 
9.30 Slovenske narodne pesm i; 10.00 Prenos maše 
iz stolnice Sv. Justa; 11.30 Oddaja za najmlajše: 
»Pravljica o nedovršenem gradu« (Tončka Curk), 
igrajo člani RO; 12.15 Vera in naš čas; 13.00 Kdo, 
kdaj, zakaj . . .  Kronika tedna v Trstu; 14.30 Sedem 
dni v svetu; 14.45 Oktet Planika; 15.20 Pojejo Ma 
ja Gabor in »Duo sa Kvarnera«; 17.00 Tržaški obi
ski: »Prosek-Kontovel«; 19.00 Nedeljski vestnik;
21.00 Iz zakladnice slovenskih narodnih pesmi: »Pri 
tekla je Veronika, prinesla belo rutico« (Marija To
mazin); 22.00 Nedelja v športu.
.  PONEDELJEK, 13. marca, ob: 18.00 Italijanščina 
po radiu; 18.30 Koncert baročne glasbe; 19.00 Post
no predavanje — Dr. Pavel Slapar; »Zakaj moder
ni človek zanikuje Boga«; 20.30 Antonio Smareglia: 
»Istrska svatba«, opera v treh dejanjih. Simfonični 
orkester in zbor RAI-TV iz Milana. Približno ob
21.15 »Opera, avtor in njegova doba«. Približno ob 
21.50 »Nove knjige in izdaje«.
• TOREK, 14. marca, ob: 18.00 Sola in vzgoja — 
Danilo Sedmak: Inteligenčni testi in njih uporaba;
19.00 Pisani balončki, radijski tednik za najmlajše;
21.00 Tvornica sanj, obzornik filmskega sveta; 21.30 
Koncert liutista Bruna Tonazzija. Skladbe za lut
njo iz XV. in XVI. stoletja; 22.C0 Sprehodi po an
tičnih gajih — Alojz Rebula: »Arhilohos, lirik v 
vojaški suknji«.
• SREDA, 15. marca, ob: 18.00 Slovenščina za Slo
vence; 18.30 Liki in značaji iz opernih del: »Nor
ma« (Igor Rutar); 20.30 »Nikoli ne umreš sam«, 
drama v štirih dej. (Alfred Andersch - Viljem Žer
jal), igrajo člani RO; 22.20 Spevi akvilejskega obre
da.
•  ČETRTEK, 16. marca, ob: 18.00 Radijska uni
verza — Tone Penko: Strupi, mamila in nasladda: 
»Plin, ki sili na smeh«; 19.00 Širimo obzorja: Svet 
v katerem živimo: »Oblaki, dež in sneg« (Drago Re 
nar); 20.30 Simfonični koncert orkestra Tržaške fil 
harmonije. Približno ob 21.20 Književnost in umet
nost — Martin Jevnikar: »Osem knjig Bevkovega 
Izbranega dela«. Približno ob 22.25 Znanost in teh
nika — Miran Pavlin: »Mesta bodočnosti brez pro
metnih težav«.
• PETEK, 17. marca, ob: 18.00 Italijanščina po ra
diu; 18.30 čajkovsky: Slovanska koračnica, Brkano- 
vič: Sarajevska suha; 19 00 Postno predavanje — 
msgr. Lojze Škerl: »Mar me hočete tudi Vi zapu
stiti?« 21.00 Gospodarstvo in delo; 21.20 Koncert 
operne glasbe; 22.00 Obletnica tedna — Rado Bed
narik: »100-Ietnica proglasitve kraljevine Italije«;
22.15 Srečanje s slavnimi glasbeniki: »Herbert von 
Kara jan«.
•  SOBOTA, 18. marca, ob: 13.30 Dobrodošle! Pio 
šče prvič v oddaji; 15.30 »Zavarovanje«, enodejan
ka (Alain Renč Lesagc - Franc Jeza), igrajo člani 
RO; 16.30 Kavarniški koncert; 18.00 Sobotna nove
la — Vinko Beličič: »Predpomlad«; 18.30 Te.lemann: 
Die Schulmeister«, kantata za basista, mali zbor, 
godala in čembalo; 19.00 Pomenek s poslušalkami; 
20.40 Zbor Vinko Vodopivec; 21.00 »Poslednji klic«, 
radijska drama (Alfio Valdarini - Nada Konjedic), 
igrajo člani RO.

TEDENSKI KOLEDARČEK

12. marca, nedelja, 4. predpostna
13. marca, ponedeljek: Kristina
14. marca, torek: Leon
15. marca, sreda: Klemen
16. marca, četrtek: Julijan
17. marca, petek: Jerica
18. marca, sobota: Edvard

Naročnike, ki niso še poravnali na
ročnine, opozarjamo, naj to store čim- 
prej. Poravnajo jo lahko ali na upra
vi lista ali po poštni položnici, ki jo 
dobe na vsakem poštnem uradu.

Uprava

Izdaja Konzorcij Novega lista 
Odgovorni urednik Drago Legiša 

Tiska tiskarna »Graphis« - Trst, ul. Sv. Frančiška 20 
Telefon 29-477“4

Uzakonitev šolstt
Po zadnjih sporočilih iz Rima je  uzako

nitev slovenskega šolstva spet prišla na 
m rtvo točko.

Že p re jšn jo  sredo je  poslanec Franceschi- 
ni, poročevalec vladne stranke v parlam en
tarni kom isiji za šolstvo, načel vprašanje, 
ki že toliko let čaka na pravilno rešitev. V 
svojem poročilu je  izjavil, da se v načelu 
s trin ja  s predloženim  osnutkom  soc:alistič- 
nih poslancev Codignole in M arangona. 
Postavil pa se je  p ro ti dvema točkam a, ki 
sta  postavljeni v osnutku  in s katerim a se 
s trin ja  tudi naša javnost.

Ta dva dostavka zahtevata raztegnitev 
šolskega zakona na celokupno slovensko 
m anjšino, torej tudi za Beneško Slovenijo 
in K analsko dolino. Poročevalec Franceschi- 
ni je  zavrnil to  zahtevo, češ da se vpraša
nje uzakonitve tiče samo šol na Goriškem 
in Tržaškem.

Druga sporna točka je  bila, naj bi smeli 
slovenske šole obiskovati ne sam o Sloven
ci, ki so italijansk i državljani, temveč otro
ci vseh slovenskih družin, ki prebivajo na 
italijanskem  ozemlju, tud i če iz katerega
koli vzroka nim ajo še italijanskega držav
ljanstva. Vladni poročevalec je zanikal u- 
pravičenost tudi te zahteve.

Kom isija se pri prvem  zasedanju ni spu
ščala v bistvo razprave in je  to odložila na 
sejo, ki je  b ila sklicana za včeraj dopoldne. 
N ekateri člani poslanske kom isije so izra
zili m nenje, naj bi se zaradi pojasnil zasli-

SZDL o naši manjšini
Na občnem  zboru Socialistične zveze de

lovnega ljudstva Slovenije, ki po teka te  dni 
v Ljubljani, se je  n jen  predsednik  Miha Ma
rinko v poročilu dotaknil tudi vprašan ja 
slovenske narodne m anjšine v Ita liji. »Ra
zum ljivo je,« je m ed drugim  dejal, »da ne 
m orem o biti neprizadeti,« če se pravice na
rodne m anjšine »om ejujejo ali onemogoča
jo.« M arinko je  zahteval, naj se čim prej 
prično izvajati določila londonskega spora
zuma in pri tem  poudaril:

»Kongres Socialistične zveze delovnega 
ljudstva ne m ore m olče m imo najnovejših 
zaskrblju jočih  dogodkov na Tržaškem. Tam
kajšnji odgovorni oblastveni in drugi poli
tični krogi bodisi odprto  naspro tu jejo  do
ločbam tega m ednarodnega sporazum a ali 
s svojim ravnanjem  prik rito  ali ’de faeto’ 
tem u naspro tovanju  pomagajo.«

Na koncu je izjavil, da Jugoslavja dosled
no uveljavlja pravice narodnih  m anjšin, k a r 
se spričo odprte  m eje lahko vsi prepričajo  
»tako z desne kot z leve.«

O naši narodni m anjšini je na kongresu 
govoril tudi Ivan Regent. Ta je  zlasti grajal 
stališče, ki so ga v zvezi z italijansko narod
no m anjšino v Is tri zavzeli Vidali in drugi 
tržaški kom unistični voditelji.

OBRTNIKI BODO VOLILI
V nedeljo bodo tržaški obrtn ik i volili no

ve delegate za pokrajinsko obrtn iško  komi
sijo in delegate za novi upravni svet bolni
ške blagajne.

To pot so svojo listo prvič postavili tudi 
obrtniki, ki so včlanjeni v Slov. gospodar
skem  združenju. Njihovi kandidati so na li
sti štev. 4 in so vsi Slovenci,

spet odložena?
šali tudi zastopniki tržaškega in goriškega 
šolskega sindikata. Odposlanci slovenskih 
šolnikov so se v torek  zvečer že pripravili 
na pot v Rim. Tedaj pa je  nenadom a p ri
spelo sporočilo, da je  razprava pred  komi
sijo odložena.

Slovenska javnost se sprašuje, kje se je 
pa sedaj našel tisti vzrok, ki je  povzročil, 
da so se že to likokrat napovedani razgovo
ri o uzakonitvi slovenskih šol nenadom a od- 
iožili.

š e s tn a js t let že obsta ja jo  te šole. Letos 
je  kazalo, da so vlada in odgovorni krogi 
'le sprevideli, da je  treb a  načeti to vpraša
nje. Začeli so v postavodajnih organih že. 
razpravljati. Osnutki, spom enice, popravki 
leže na mizi. Zdaj se pa zopet vse zatakne! 
Ali se je vlada uklonila p ritisk u  obm ejnih 
nestrpnežev?

Slovensko ljudstvo p ričaku je pojasnila in 
bo vztrajalo v svoji upravičeni borbi.

 • ---

TITO V BRAZILIJO
Novi brazilski predsednik Quadros je po

vabil jugoslovanskega predsednika Tita, naj 
pride še letos na uradni obisk v Brazilijo. 
Beograjska vlada je  vabilo sprejela, ni pa 
še določen dan obiska.

Predsednik Quadros se je  srečal s Titom 
že leta 1959; tak ra t je  bil še poslanec in 
guverner v Santosu.

BLAGAJNA SE PRAZNI
Glavni ta jn ik  Združenih narodov Ham- 

m a r s k jo ld  je  ž e  m e s e c a  d e c e m b r a  1. 1960
opozoril države članice, da se blagajna 
OZN prazni. Do konca februarja  so se de
narne zaloge izrabile. Dosti članic pa  ni 
svojih obljubljenih letnih prispevkov niti 
delno pokrilo. Delovanje Združenih naro
dov pa potrebuje veliko milijonov. Tajnik 
je objavil proračun za k ritje  potreb  v Kon
gu, v katere so všteti stroški za m ednarod
ne čete, za pošiljanje živil, zdravil in stro
kovnjakov. Že samo ti stroški bodo letos 
znašali 74 m ilijard lir. OZN pa ima še vse 
polno drugih potreb, ki jih  ne bo mogla 
kriti, če bodo članice nem arno plačevale 
članarino.

Averell Harriman
(Nadaljevanje s 1. strani)

že pomaga nerazvitim  deželam. Kot prim er 
pa navajajo podatke iz leta 1959, ko je Ita 
lija v ta  namen skupno potrošila nad 200 
m ilijonov dolarjev, in hkra ti opozarjajo na 
gospodarsko politiko, ki jo  država že leta 
vodi do Somalije, Združene arabske repu
blike, Turčije in tudi Jugoslavije.

ZAHODNI VRHUNSKI SESTANEK
Averell H arrim an ni prišel v Evropo na 

pogajanja. Dospel je, kot smo že v uvodu 
poudarili, da obrazloži zunanjepolitične na
črte  Kennedyjevc vlade in se obenem  bo
lje seznani z evropsko stvarnostjo . Nekate
ri politični opazovalci pa sodijo, da im ajo 
Harrim anovi obiski tudi namen, pripraviti 
tako imenovani zahodni vrhunski sestanek, 
na katerem  bi Kennedy, Macmillan, De 
Gaulle, Adenauer in Fanfani skupno določi
li, kakšna naj bo obram ba tistih  koristi, 
ki so skupna vsemu zahodnem u svetu.
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Kako je Rim odgovoril Beogradu
Ita lijanska vlada je  v p re jšn jih  dneh od

govorila na jugoslovanski p ro test zaradi t r 
žaških izgredov. B eograjska spom enica se 
m ed drugim  pritožuje, ker so dem onstranti 
po tržaških  ulicah vpili p ro ti Jugoslaviji in 
sram otili p redsednika sosedne države. Pri
tožuje se tudi, k er rim ska vlada še ne izva
ja  obveznosti, ki izhajajo iz londonskega 
sporazum a.

V odgovoru, ki ga je  v začetku m eseca iz
ročil beograjski vladi ita lijansk i veleposla
nik Berio, se rim sko zunanje m inistrstvo  
opravičuje zaradi žaljivk na račun Tita in 
jugoslovanskih narodov. Pripom inja pa, da 
so imeli izgredi v T rstu  svoj izvor v odporu 
tržaškega prebivalstva p ro ti vpeljavi dvo
jezičnosti. R im ska vlada tudi zagotavlja, da 
se bo  držala ustavnih določb glede varstva 
m anjšine na Tržaškem , že sam i izgredi v 
T rstu  pa naj bi po trjevali nam en ita lijan 
ske vlade, da začne izvajati določbe Poseb
nega statu ta .

Zdaj pa pride jed ro  odgovora. »Vlada v 
Rimu«, tako nadalju je  odgovor, »se nam e
rava držati načela o postopnem  izvajanju, 
prav zato, da se izogne ponovitvi izgredov 
in vedno le, če bo tud i ita lijanska m anjšina 
v bivši coni B uživala enake pravice, kakor 
so priznane Slovencem v Trstu«.

Preden izrazim o svoje m nenje o zgornji 
spomenici, m oram o povedati, da je  odlo
žen tudi napovedani obisk m in istra  Segnija 
v Beogradu. Pot italijanskega zunanjega mi
n istra  v Jugoslavijo, naj bi bila k ronana s 
podpisom splošnih političnih, ku lturn ih  in 
gospodarskih dogovordov med obema drža
vama.

Zdaj pa berem o o nam eri postopnega uva
jan ja  londonskih določb, da se ne bodo du
hovi preveč razburjali in o odložitvi Segni- 
jevega obiska na  kak 30. februar.

če  se m eddržavni dogovori izvajajo po 
tako počasnih stopnjah, po navadi sploh

ne pridejo  do zaključka. M orda so pa  bolj 
odkriti Bartolijevi krogi, ki pravijo , naj se 
londonski dogovor k ra tko  in m alo raztrže 
in vrže v koš.

Položaj v  lad jedeln icah
Stavkovno gibanje v tržiških in tržaških  

ladjedelnicah ne kaže, da se bo km alu kon
čalo. N ajbolj se je  zaostril položaj ladijskih 
kotlarjev, ki so odločeni nadaljevati stav
ko, ker niso sp reje te  njihove zahteve. Zdaj 
je  poseglo^ vmes m in istrstvo  za delo. Vče
ra j z ju tra j so se zbrali p ri podm inistru  
Calviju zastopniki sindikatov in podjetij. 
M inistrstvo je  zahtevalo od sindikatov, naj 
se ustavi stavkovno gibanje, da se bo m o
goče v m irnem  ozračju pogajati. Delavstvo 
je  v dokaz dobre volje sklenilo, da tren u t
no p ristane na  ta  pogoj. K ljub tem  napo
rom  so pa na  obeh straneh  črnogledi, da 
bi prišlo  kaj km alu do take rešitve, ki bi 
zadovoljila obe strani.

ZA VOJNE UPOKOJENCE
Dne 3. m arca je  finančna kom isija po 

slanske zbornice sprejela zakonski predlog
o pokojninah in invalidninah bivših p ripad 
nikov avstroogrske vojske, ki so zdaj itali
janski državljani. Predlog je  bil že po trjen
v senatu  in bo takoj stopil v veljavo.

Določbe italijanskega vojnopokojninskega 
zakona z dne 10. avgusta 1950 in dodatki z 
veljavnostjo od 25. m aja 1958 dalje  bodo 
prišli v poštev tudi za zgoraj om enjene voj
ne pokojnine.

SOVJETSKI MIROVNI PREDLOGI
Sovjetska vlada je  v drugi polovici p re jš

njega m eseca poslala nem ški vladi v Bon
nu posebno spom enico za sklenitev m irov
ne pogodbe. V poslanici je  rečeno, da je  
treba  ločiti vprašanje m irovne pogodbe od 
vprašan ja združitve vse Nem čije in  od ra
zorožitve. če  se hočeta obe vprašanji hk ra
ti reševati, pravi, da se bo zadeva samo za
vlačevala. Obdolžuje tud i nem ško zvezno 
vlado, da se trdovra tno  b ran i pred  vsakim  
zbližanjem in sodelovanjem  z Vzhodno 
Nemčijo.

Moskva predlaga, naj se zapadni Berlin 
proglasi za svobodno m esto, v katerem  bi 
imela zapadna N em čija zagotovljene svoje 
koristi, če  pa  ne bo vlada v Bonnu prista la  
na te ponudbe, se bo  sam a oropala vseh 
možnosti, da bi v zapadnem  B erlinu ohra
nila svoj položaj.

Kot se vidi, p ritiska  sovjetska vlada z mi
rovnimi ponudbam i na Nemčijo, da zrah
lja n jene vezi z zapadom.

AFRIŠKA KONFERENCA
V palači m aroškega k ra lja  H asana II. so 

se brž po pogrebu sultana M oham eda zbra
li k severnoafriški vrhunski k o nfe renc i: 
kralj M aroka, predsednik Tunizije Burgiba 
te r m inistrski predsednik  alžirske odporni
ške vlade F erhat Abas. Po razpravah, ki so 
tra ja le  eno celo noč, so vsi trije  p redstav
niki atlaških držav izdali skupno poročilo.

V prvem  delu poudarja jo , da so odstra
njene vse ovire za pogajan ja m ed Francijo  
in alžirsko vlado, ki naj p ripelje jo  Alžirijo 
do popolne neodvisnosti. Izjava tem elji na 
poročilih Burgibe, ki se je  pred nekaj dne
vi razgovarjal s francoskim  predsednikom  
De Gaullom. Razgovor je  bil, kot smo že 
pisali, uspešen. Zato je  tuniški predsednik 
tudi naslovil po radiu  poziv na alžirske 
dom oljube, naj tud i sam i doprinesejo svoj 
delež, da se vojna v Alžiriji konča in naj 
se udeleže pogajanj. V endar se zdi, da še 
niso vse ovire odstranjene, ker zahtevajo v 
Parizu, naj Alžirci prej odložijo orožje, po
tem  p a  bodo šele sedli k zeleni mizi.

T rije severnoafriški »veliki« so v drugem 
delu obvestila potrdili svojo trdno  odloči
tev, naj čim prej pride do u trd itve enotno
sti Velikega M aghreba, se pravi do politič
ne, gospodarske in ku ltu rne  povezave svo
bodnih držav M aroka, Alžirije in Tunizije.

če  bo poskus uspel, bo vsa Severna Afri 
ka od A tlantika do Libije p redstav ljala po
litično enoto.

TRŽAŠKI VODOVOD
Pri spodnjem  toku Soče bodo km alu za

čeli s pripravam i za g radnjo  velikega vo
dovoda, ki bo oskrboval T rst s p itno vodo. 
Stalno naraščanje po trošn je  vode je  dose
danji vodovod kom aj zmagoval. N astala je  
nevarnost, da bo v p rihodnjih  letih začelo 
zm anjkovati vode, ki jo  č rpajo  iz B rojnice 
in iz Timava. Občinski odbor se je  za za
devo že pobrigal pri m in istrstvu  za javna 
dela. M inister Zaccagnini je  zagotovil, da 
bo večji del stroškov prevzela vlada. Vsa 
dela bodo stala nad pet m ilijard  lir.

Obm ejni p rom et med 
Italijo  in Jugoslavijo

Mali obm ejni p rom et bo zaradi parkljev
ke in slinavke še nadalje zaprt, in sicer do 
16. m arca. Tako je  sklenila posebna m eša
na kom isija, ki se je  včeraj z ju tra j posve
tovala na bloku p ri škofijah . Zdravstvena 
kom isija si je  bila edina v tem , da se kuž
na bolezen k ljub  cep ljen ju  in obram bnim  
ukrepom  še ni zatrla. Ita lijansk i zastopniki 
so predlagali, naj b i zaprli p rehode samo 
pri Bazovici, k je r obstaja  še nevarno kuž
no središče, drugi prehodi pa naj bi bili od
prti zaradi nu jn ih  spom ladanskih del na 
polju. Predlog pa ni bil sprejet. Na jugo
slovanski stran i so nam reč živino b rž vso 
cepili, m edtem  ko na ita lijansk i stran i, zla
sti v goriški okolici, cepljenje še tra ja . Pro
sti pa ostanejo  prehodi s potnim i listi in 
po m orju.

Živinozdravniki so se tud i domenili, da 
bodo odslej vsako leto dvakrat cepili vso 
živino v širokih pasovih na obeh straneh  
meje.

ZA ZAŠČITO ŽIVALI
Pred dnevi so d ijaki vseh ita lijanskih  

srednjih  šol pisali naloge, v katerih  so ob
ravnavali vprašan je zaščite živali. V Ita liji 
obsta ja  posebna ustanova za zaščito živali
— ENPA — ki je  razpisala natečaj za n a j
boljše naloge o že om enjenem  vprašanju . 
N atečaja so se udeležili tud i d ijaki sloven
skih šol.

ENPA je  bila ustanovljena že p red  drugo 
svetovno vojno. Leta 1954 pa  je  izšel pose
ben zakon, ki je  ustanovi omogočil še več
ji razm ah. Tako je  b ila v njenem  okviru 
organizirana posebna nadozorna služba, da 
se p rep reč ita  trp inčen je  in nepotrebno po
b ijan je  živali.

SPET NOVA REPUBLIKA
Politični zemljevid Afrike bo km alu ka

zal prav  toliko raznih barv  kot v srednjem  
veku fevdalna Nemčija, ki je  bila razdelje
na na 380 državic. K dosedanjim  afriškim  
državam  se bo pridružila  še južnoafriška re
publika. .Dne 1. m aja  bo ta  dežela postala 
povsem svobodna. Doslej se je  u rad n o  ime
novala Južno-afriška zveza. N jen državni 
poglavar je  bila angleška kraljica, katero  je 
zastopal generalni guverner. Od m aja da
lje pa bo to veliko ozemlje popolnom a ne
odvisno z lastnim  državnim  predsednikom . 
Volili ga bodo člani parlam enta za dobo 
sedm ih let.

Glavno m esto Južnoafriške republike bo 
Capetovvn. Vlada bo pa im ela svoj sedež v 
Pretoriji. Republika bo ostala  v tesnih zve
zah z nekdanjo  državo matico.

VAJENIŠKA DOBA
Kot starostna  doba, ko je  smel vajenec 

stopiti v službo, je  dosedaj veljalo 14. leto. 
Zdaj pa p rip rav lja  m in istrstvo  za delo ne
ke sprem em be. Predlagalo bo, da sm e va
jenec šele s 15. letom  v službo. K ot razlog 
se navaja, da se m ora m ladina p re j dobro 
priprav iti v šoli in strokovno za svoj bodo
či poklic.

Danes se uči v središčih za strokovno o- 
b rtn o  izobrazbo 150.000 m ladeničev; 700.000 
jih  je  pa začelo vajeniško dobo brez vsake 
strokovne priprave. Razlika v sposobnosti 
je  m ed obojim i zelo vidna. Zato bodo m o
rali vsi vajenci vsaj eno leto hoditi na  izo
braževalne tečaje za p rak tičn i pouk.
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NAGRAJENI KMETOVALCI | stilne Terčon, ki je  tudi edina neasfaltira-
V prosto rih  tržaške Trgovinske zbornice na cesta v vasi. Svetovalec Pipan je  zatem  

so v nedeljo  razdelili nagrade kmetovalcem, opozoril upravo, da bi bilo po trebno  čim- 
ki so se odlikovali na natečaju  za dvig kme- PreJ' odstran iti odpadke in drugo nesnago 
tijske proizvodnje. Na slovesnosti, kateri °b  cesti v bližini vojašnice finančnih straž- 
so prisostvovali številni oblastniki, s ta  k ra t - 1  n ikov.
ko spregovorila ravnatelj km etijskega od-| ^  vasi, je  zaključil zastopnik iz Mavhinj, 
seka p ri generalnem  kom isariatu  dr. Picco- j  obstaja  še v rsta  drugih problemov, a va
li in km etijski nadzornik dr. Perco. Ta je  ščani bodo zadovoljni, če se bodo postopno 
poudaril, da zaslužijo nagrajeni kmetoval- pričeta reševati vsaj zgoraj om enjena vpra- 
ci še posebno pohvalo, k er so z um nim  in ^anj a
požrtvovalnim  delom znali korenito  zbolj
šati svoja zem ljišča in s tem  dvigniti kme- 
tisko proizvodnjo, čeprav se n jih  zem lja 
nahaja na K rasu in je  že po naravi skopa. 

N agrajeni so bili sledeči km etovalci: Ka-

žu p an  je  p ri tem  dejal, da bo na vsa po
stavljena vprašan ja odgovoril p risto jn i od
born ik  na prihodnji seji. Pripom nil pa je, 
da takšni problem i obstajajo  tud i po d ru
gih vaseh in da občina napravi, kar je  v

rel' Štolfa iz Saleža (p reje l je  150 tisoč lir  | njeni moči, da se rešijo. K ar zadeva tele 
in d ip lom o); po 100 tisoč lir in d ip lo m o ! f° n > Je dejal, da občinska uprava nim a no- 
sta p re je la  Francesco Rosin iz S. M. Magd. i  ^ ene krivde, če ne deluje že od 1. jan u a rjapreje la  Francesco Rosin iz S. M. Magd 
Spodnje in Karel Pernarčič iz M edje vasi; tega leta. O bljubil pa  je, da se bo uprava
po 75 tisoč in diplom o sta  dobila K arel Le- 1  za zadevo ponovno zanimala.
giša iz Devina in Giovanni Parovel iz Zin- 
disas, po 50 tisoč in diplom o p a  so prejeli 
Ju s t Vodopivec iz Koludrovice, Dušan Mi
lič iz Zagradca in Zofija Ražem iz Bazovice.

Odlikovanim km etovalcem  za uspeh iskre
no čestitam o.

Š em p o la j:
PRIHOD NOVEGA DUŠNEGA PASTIRJA
V nedeljo bo u radno  prevzel dušnopastir- 

sko službo v šem polajski fari novi župnik 
g. M irko Mazora. P red cerkvijo ga bo  ob 
9.30 spreje l devinski dekan g. Ivan K retič 
in nato  bo sv. m aša. K ar zadeva župnišče,

Trebče:
TRAGIČNA SMRT

Zadnji ponedeljek je  75-letni km etovalec 
Štefan K ralj iz Trebč odšel z dom a te r se 
napotil p ro ti nekem u travniku, k je r je  na
m eraval izvršiti določena dela. Zdi se, da 
m u je  iznenada postalo  slabo in da je  tre 
ščil na tla  te r  se p ri tem  hudo udaril v 
glavo. Slučaj je  hotel, da je  m ed lis tje  in 
travo tedaj padel tudi cigaretni ogorek, ta
ko da je  nastal požar. Plam eni so oplazili 
in hudo ožgali tudi Kralja.

Nesrečnega moža sta našla trebenska deč
ka Bogdan č u k  in Teodor Možina, učenca 

ki je, kot smo že poročali, v zelo slabem  | Ind u strijsk e  šole na Opčinah. Takoj s ta  ste- 
stan ju , sm o zvedeli, da je  občina dala na  kla v vas in o  dogodku obvestila policijo.
razpolago en m iliion lir  iz gospodarskega 
n ačrta  za popravlja lna dela. N ačrt bo izde
lal Tehnični u rad  v T rstu . Slišali sm o na
dalje, da bo tud i škofija nekaj pripom ogla 
za obnovo župni šča. Zaželeno bi p a  bilo, da 
bi se ta  dela čim prej izvedla, tako  da bi 
novi župnik čim prej im el dosto jno  stano
vanje.

Mavhlnje:
TELEFON IN DRUGI VAŠKI PROBLEMI

Na torkovi seji občinskega sveta je  sveto
valec Ludvik P ipan iz M avhinj iznesel vr
sto  vprašanj, ki zadevajo njegovo vas, in ki 
bi jih  bilo treb a  čim prej rešiti. N ajp rej je  
poudaril, da iznaša določena vprašanja  v 
začetku prvega zasedanja občinskega sveta, 
k e r ne želi, da bi volivci iz M avhinj spet Zgonik:

Zdravnik je  nato  ugotovil, da je  K ralj 
um rl zaradi udarca ob skalo in ne zaradi 
opeklin.

Naj počiva v m iru. Sorodnikom  izreka
m o globoko sožalje.

OBČNI ZBOR KMEČKE ZVEZE
V nedeljo je  bil v T rstu  občni zbor 

Kmečke zveze. Po obširnem  poročilu zvez
nega ta jn ika  ing. Pečenka in zanimivi raz
pravi je  bilo izvoljeno novo vodstvo. Za 
predsednika je  bil ponovno izvoljen g. Jože

problem  cene vodi za km etijske potrebe, 
ki je  danes previsoka.

N ekateri svetovalci so se pritožili, da so 
ceste in vaške poti um azane in da jih  bi 
bilo treb a  zato vsaj dvakrat na leto tem e
ljito  počistiti.

N abrežina:
OBČINA PRED DRŽAVNIM SVETOM
Na redni torkovi seji nabrežinskega ob

činskega sveta sta najp re j odbornika M ar
kovič in Colja odgovorila na vprašanja, ki 
jih  je  na p re jšn ji seji postavil svetovalec 
Drago Legiša. V zvezi z epizoozijo slinavke 
in parkljevke je  M arkovič poročal, da je  bi
lo na ozem lju konzorcija za živinozdravni- 
ško službo doslej cepljenih 948 goved. Cep
ljena so bila najp re j goveda v občini Re- 
pentabor in nato goveda v M edji vasi, De
vinu in štivanu, se pravi v predelih, ki m e
jijo  s tržaško in tržiško občino, k je r bole
zen še vedno razsaja. Zato so m orda kakš
ni km etovalci iz srednjih  vasi devinsko-na- 
brežinske občine imeli vtis, da se ni cepi
la ali da se prepočasi cepi živina p ro ti sli
navki in parkljevki. O dbornik je  tudi po 
trdil vest, da na ozem lju občine in konzor
cija doslej niso zabeležili nobenega prim e
ra te hude kužne bolezni.

K ar se tiče običajnega spom ladanskega 
čiščenja v Sesljanu in Devinu, je  odbornik 
Colja obrazložil, da bo občina poskrbela, 
da se sredi tega m eseca izvede splošno či
ščenje poti in cest v om enjenih dveh nase
ljih te r  tudi v štiv an u  in obeh begunskih 
naseljih. Občina je  tudi odredila, da se po
sadi nekaj dreves in lepotičnega drevja.

Ž u p an  je  n a to  p r e d la g a l, n a j se  ta k o  spre
meni dnevni red, da bi svetovalci lahko raz
pravljali o sklepu upravnega odbora, da se 
občina s pom očjo odvetnika F. Tončiča b ra 
ni p red  državnim  svetom  v tožbi, ki jo  je  
p ro ti občini vložil neki zasebnik iz T rsta. 
G. Furlan je  predlog utem eljil, češ da je  za
deva nujna, k er 20. t. m. zapade rok, do 
katerega občina lahko vloži priziv.

Gre pa za sledečo zadevo. V bližini de
vinskega portiča se nahaja  zem ljišče, na 
katerem  je  s pom očjo Selada (občina) svoj 
čas uredila p ro sto r za p ris ta jan je  avtom o
bilov. To zem ljišče je  bilo  las t devinskega 
princa, ki pa ga je, lepega dne p rodal neke
mu Tržačanu. Skupno je  570 kv. m zemlji
šča, na katerem  je  novi lastn ik  nam eraval

Škrk iz Trnovice, ki vodi Kmečko zvezo že zidati vil°- Občinska gradbena kom isija pa
od n jene ustanovitve p red  11 leti. je p rošn jo  za g radnjo  odbila, češ da regu-

Od predlogov in sklepov je  treba zlasti lacijski načrt predvideva v tis tem  k ra ju  
cm eniti, da bo  zveza razširila svoje delo- j najm anj dva tisoč kv. m  zem ljišča za grad-
vanje tudi na Goriško.

lahko trd ili, da se upravite lji zanim ajo za 
njihove po trebe sam o p red  volitvami. Tako

OBČINSKI PRORAČUN ODOBREN
Na seji občinskega sveta, ki je  bila v so

je  opozoril občinsko upravo, da so Mavhi- boto, so svetovalci m ed drugim  odobrili 
n je  že od Novega le ta  brez telefona, kar p ro račun  tekočega leta. Svet je  v glavnem  
predstav lja  za vas veliko škodo. Ce se ta  po trd il predlog upravnega odbora, le da je  
p roblem  čim prej ne uredi, o b sta ja  nevarv  m ed izdatke vložil pi stavko 300 tisoč lir, 
nost — je  dejal svetovalec Pipan — da p o - ' ki bo služila za izvedbo ljudskega šte tja , 
d je tje  Telve odstran i tud i kole in žice, tako Proračun  izkazuje nekaj nad 10 m ilijonov 
da bodo še večji stroški, če se bo  hotel l ir  dohodkov in nekaj nad 30 m ilijonov iz- 
ponovno napelja ti telefon v vas. j datkov, tako da znaša p rim an jk lja j, ki naj

Svetovalec je  nato  poudaril, da bi bilo tu- ga k rije  država, 20 m ilijonov in 217 tisoč lir. 
di po trebno  nekoliko popraviti cesto p ro ti I Od ostalih  vprašanj om enim o predlog, da 
obm ejnem u prehodu  p ri G orjanskem . Te se ured i dohod na pokopališče v Zgoniku 
poti se poslužujejo  dom ačini in številni iz -! in da se p rim em o razsvetlita spom enika 
letniki te r  se lahko zasilno uredi z nekaj padlim  borcem  v Zgoniku in Saležu. Spro- 
tovom jak i gramoza. V zelo slabem  stan ju  ženo je  bilo tudi vprašan je km etijske šole 
je  tud i vaška .pot od otroškega v rtca do go-! v Zgoniku, ki naj se čim prej ustanovi, in

njo kateregakoli poslopja. Proti tem u skle
pu je  prosilec vložil priziv na  državni svet. 
Svoje stališče u tem elju je  zlasti s tem , da 
regulacijskega n ačrta  še ni odobrilo  p ris to j
no m inistrstvo  in da njegova določila še 
niso izšla v U radnem  listu. Zato niso za 
vsakega državljana obvezen zakon.

(Nadaljevanje na 5. strani)

OBVESTILO
Kmečka zveza jn Zveza malih posestnikov spo

ročata vsem članom, da 31. marca zapade rok za 
izpolnjevanje davčne prijave. VANONI: ' ' [; nr -

Kot vsako leto bosta tudi letos KZ jn ZMP iz
polnjevali te prijave. Zato vabimo priza<jletq, da so 
zglasijo v uradih KZ in ZMP v ul. Gčppa ^  vsak 
dan od 8.30 do 13. in od 15. do 18'. ure ratterl'-V so
boto popoldne. V /

S seboj naj prinesejo obrazec »VANONJ«iip lan
skoletne. davčne kartele. ■ , „

Tajnifitvo KŽ In ZMP
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KAM  J E  Š E L  D E N A R ?
Na zadnji seji občinskega sveta so svetoval

ci m ed drugim  govorili o vprašanju , ki ga 
je na župana naslovil socialni dem okrat 
prof. Zucalli. Ta se je zanimal, kam  je šel 
denar (kakih  10 do 13 m ilijonov lir), ki se 
je  nabral od prispevkov trgovcev na debe
lo. Ti so nam reč od m arca 1960 dalje pla
čevali po 10 lir od litra  sem enskega olja. 
Vsota je  bila dana na razpolago županu za 
dobrodelne namene. Župan je odgovoril, d a  
im ajo svetovalci vso pravico vedeti, kam  
se je  obrnil občinski denar. O tem kajpak  
nihče ne dvomi, zato je  bilo županovo po
jasnilo k ar nekam odveč. Dr. B ernardis je  
pojasnil, da je  velik del milijonov nakazal 
Goriški telovadni zvezi (Unione G innastica 
G oriziana) za zidavo nove telovadnice. Te
m u nam enu pa se je  eden izmed veletrgov
cev uprl in je  ustavil svoje prispevke, češ 
da ne bo pomagal zidati telovadnice zaseb
nim društvom .

N ato se je  župan odločil, da pokloni 
ostale m ilijone jezuitom  v Gorici, da si po
stavijo  novo poslopje za svoj prosvetni dom 
»Stella m atutina«. Opravičil se je, da jih je 
bilo bolje obrn iti v ta nam en, kakor pa da 
bi jih  zopet vrnil trgovcem. Socialdem okrat
ski zastopnik se pa ni strin ja l z županom  
in  je  bil m nenja, da bi bilo bolje podpre
ti obče koristne ustanove, kot je  n. pr. Ze
leni križ, ali pa ustanoviti podpore za rev
ne dijake. Tudi večina svetovalcev je  bila 
m nenja, da je  treba  ta  denar po trošiti za 
ustanove, ki so v korist vsem Občinarjem.

ŠT M A V E R
Obiskovalci, ki so za praznik sv. Valenti

na p rišli k nam  na izlet, so m arsikatero  pi
kro  pripom nili na račun naših cest. Goriški 
župan je že večkrat glasno oznanil željo, 
naj bi> Š tm aver postal izletniška točka za 
goriške meščane. Izletniki so pa kar s s tra 
hom gledali, kako se ud ira  cesta na ovin
ku pod cerkvijo. K ar cel plaz je  zgrmel 
globoko v Sočo. Zdaj se je  pa občina le 
odločila, da bo nevarni ovinek popravila. 
Ta del poti bodo m orali podpreti ali tam  
celo zgraditi oporni m ost, da ne bo že pri 
p rihodnjem  slabem  vrem enu spet vse zdrk
nilo navzdol.

Lepe nedelje k ar naprej vabijo številne 
obiskovalce na naše položne rebri. O dprta 
je  tudi nova osm ica pri Kacafurovih, ki je  
nastavila sode že za praznik, a ni p rejela 
ob času točilnega dovoljenja. Žejni pivci 
bodo pa sedaj izkazali tem  večjo čast do
b ri šentm averski kapljici.

S O V O D N JE

P rejšn ji teden se je  naš občinski svet 
zbral na sejo. R azpravljal je  o ob čin sk em  
živinozdravniku. Prišel je do sklepa, da iz
stopi iz veterinarskega konzorcija, ker g o  
riška občina noče vpoštevati pri višini pri
spevkov sorazm ernega števila prebivalcev. 
Sovodnje, š tev erjan  in Gorica so združene 
v živinozdravniški konzorcij in je  to rej pra
vilno, da so dajatve za živinozdravnica so
razm erno odm erjene po številu Občinarjev.

Drugi važni predlog, ki zanim a vso jav
nost, so pa nova im ena za ceste v Sovod- 
n jah  in v pripadajočih  vaseh Rubije, Ga- 
b rije, Peč in Rupa. Svet je sklenil, naj se 
glavna cesta skozi vas im enuje »Simon Gre* 
gorčičeva cesta«. Cesta, ki pelje z rubijske- 
ga m ostu  na postajo , naj bi nosila im e »Ce
sta Lojzeta Bratuža«. Vaški klanec pa po

larnem  zavetniku sv. Ivanu. Pot p ro ti va
si pa bo postala »cesta 1. maja«. Nova im e
na bo seveda m orala odobriti prefek tura.

P O SL O V IL N A  P R ID IG A
V nedeljo se je  v travniški cerkvi poslo

vil od svojih vernikov pri maši ob deveti 
u ri g. Mazora. V krasno izklesanem  in pe
sniško navdahnjenem  govoru je  vzel slovo 
od svojih zvestih, dolgoletnih poslušalcev. 
Naročil jim  je  za slovo, naj ljub ijo  Boga, 
svojega bližnjega brez razlike in svojo na
rodnost. Mnogim navzočim so se zaleske
tale solze v očeh, ko je  dušni p as tir  govo
ril zadnje besede.

G. Mazori ponovno želimo, da bi tudi 
m ed novimi župljani našel toliko iskrenih 
s r c !

O D L IK O V A N I K M E T O V A L C I
V nedeljo dopoldne so v občinski sejni 

dvorani razdelili nagrade in  odlikovanja 
km etovalcem, ki so se izkazali v lanskem  
letu. Skupna vsota vseh nagrad je  znašala
2,350.000 lir. Diplome in odlikovanja so 
prejeli tudi goriški udeleženci 10. vinske 
razstave v Sieni in 19. državne sad jarske 
razstave v Veroni.

N aerajena sta bila vsak s 25.000 liram i 
tudi K lanjšček A leksander in Drufovka Ka
rel z Oslavja kot udeleženca pokrajinsk ih  
tekem  km ečke m ladine. Zlato svetinjo za 
sad jarstvo  je  prejelo  k ar dvanajst naših 
znanih posestnikov iz Brd in števerianske 
občine. Ti so: S tanko K lanjšček, Ciglič
Ivan, š te k a r  Bruno, H um ar Anton, Ko- 
m janc Aleš, P in ta r Anton, Š tekar Anton, 
Lango Štefan, Muzič Ivana, Ju re tič  Valen
tin, G rauner Karel, Planišček Karel.

Za vzgledne zelenjadne v rte  so pa bili 
odlikovani ti-le naši km etovalci: Pavlin An
gel, Pavletič Jože, Marvin Mirko, B rajnik  
Dušan, L utm an Leopold in sestre B rajnik, 
vsi iz š tandreža .

Dogodek dokazuje, da so slovenski okoli
čani še vedno m arljiv i in vzorni km ečki go
spodarji, ki tudi znajo izboljševati svojo 
zemljo.

Š T A N D R E Ž
V nedeljo popoldne sta se vozila na m o

to rju  po zgornji cesti proti Š tandrežu pri
ja te lja  O skar Juren, 21-letni elek tricist iz 
G abrij, in 33-letni S tanko Kovic iz š ta n 
dreža. Ta je sedel zadaj. Med vožnjo sta  
podrsala ob avto, katerega je  vozil m eha
nik Dam ijan češču t iz Sovodenj. Zadosti je 
b i lo ! M otociklista sta zletela na tla te r se 
precej potolkla. Oba so prepeljali v bolniš
nico. Ozdravela bosta m enda v enem ted
nu. Kdo je trčen je  zakrivil, ugotavlja cest
na policija.

V R H  S V . M IH A E L A
Dne 18. feb ru arja  sta  praznovala na Vr

hu zlato poroko (— ne navadno, kot smo 
napačno bili obveščeni — ) gospa M arija 
Devetak in Cernic Jožef. Pri hiši se pravi 
po dom ače pri M rtinevih. V družbi sorod
nikov in p rija te ljev  sta si v domači cerkvi 
obljubila zvestobo še za vsa leta, ki jih 
bosta skupaj preživela. Bog daj, da oi jih 
še dosti! Slavljenca sta  znana kot zavedna 
Slovenca. Vzgojila sta deset članov v d ru 

žini. Černič Jožef je  še znan kot nekdanji 
dom ači lovec in vesel šaljivec.

Oba »novica« sta  od prvega dne poroke, 
tam  v daljnem  letu 1911, trdo  delala. Oče 
.lože je  že kot m lad fan t ril kam enje po 
k rašk ih  javah. Potem  je  delal p ri Cotiču v 
Sovodnjah. N azadnje je  pa na svojo roko 
klesal in brusil kam enje skoraj do zad
njih let.

Krepkem u paru  želimo tudi mi še dosti 
let m irne in spokojne starosti.

S E S T A N E K  Ž U P A N O V
V ponedeljek popoldne so imeli na sede

žu naše občine važen sestanek. Goriški pre
fekt N itri je sklical na razgovor župane slo
venskih občin: iz Sovodenj, š tev erjan a  in 
Doberdoba. Prefekta, ki je sestanku pred
sedoval, sta  sprem ljala podprefekt Palisi in 
vodja računskega u rada Sardelli. Na zboro
vanju  so razpravljali o upravnem  in gosoo- 
darskem  položaju naših občin. Dotaknili so 
se tudi javnih del, ki so nujno potrebna, 
da se uresničijo  v korist Občinarjev.

R U PA  —  PEČ
Pred kra tk im  smo poročali o rupenskem  

m ešanem  zboru. Veseli smo m ladih pečan- 
skih fantov, ki p riha ja jo  k rupenskem u p e v r  
skem u zboru vežbat svoje glasove. Na ža
lost pa m oram o ugotoviti, da je  nekaj pev
cev že izostalo: zato so ženske v večini. 
V endar upam o, da bo zbor d o  nekaj letih 
presledka zopet zapel naše lepe pesm i na 
tržaški rad ijsk i postaji, k a r bo v ponos na
ši mali vasi.

Ko govorimo o rupenskem  pevskem zbo
ru, ne sm em o pozabiti tudi na naš bližnji 
pečanski m oški zbor, ki ga vodi energični 
Ivanček. P ark rat je že nastopil na radijski 
postaji v T rstu  in v K opru s prav lepim u- 
spehom. Pričakujem o, da ga bom o km alu 
spet slišali, želim o m u tudi, da ne bi om a
gal, am pak da bo s podvojeno m očjo nasto
pil.

S O L K A N S K O  P O L JE
Zadnji dan feb ru arja  sta  stopila v T rstu  

pred o lta r gdč. Olga Bavdaž in g. Lojze 
Kamenšek. Nevesta je  dom a s Solkanskega 
polja v Gorici iz znane Bavdaževe rodbine. 
Do pred  nekaj meseci je  bila upravnica na
šega lista v Gorici. Novemu p aru  želimo 
mnogo sreče in božjega blagoslova v no
vem življenju.

Nabrežina.
(Nadaljevanje s 4. strani)

K er to  vprašan je  ni bilo na dnevnem  re
du torkove seje, so svetovalci dr. šk erk , dr. 
Floridan in D. Legiša bili za to, da se o 
njem  razpravlja p rihodnji torek. K er pa so 
drugi vztrajali, naj se problem  takoj reši, 
je  D. Legiša predlagal, naj se im enuje ko
m isija izvedencev, ki bo zadevo tem eljito  
proučila te r  sestavila natančen predlog za 
občinski svet, ki se zaradi nu jnosti vpra
šan ja lahko še ta  teden skliče na izredno 
sejo.

Zupan in drugi svetovalci pa  so zatrjeva
li, da gre za načelno vprašan je in da je  tre 
ba vsekakor b ran iti določila regulacijskega 
načrta, ne glede na to, kakšen bo izid tož
be. Pri glasovanju je  ta predlog bil sp re je t 
z večino glasov.
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I Z  K U L T I R K E C t A  Ž I V U K I N J A

l) ofaamAo lUolioipem cltuibe v Cdju
V predzadnji številki goriškega Katoliškega gla - 1  slovenske katoličane v vsakem pogledu, ker pred- 

sa ocenjuje neki kritik knjižni dar celjske Mohor- ! stavlja najbolj konkretno potrdilo, da krščanska mi- 
jeve družbe za leto 1961 in pride pri tem do pesi-1 selnost v Sloveniji še živi. Treba je vztrajati in re-
mističnega zaključka zlasti glede koledarja. V njem 
pogreša sestavkov, ki bi potrdili katoliški značaj te 
častitljive najstarejše slovenske knjižne družbe in 
založbe. Le enkrat je zasledil v njem izraz »krščan
sko občestvo«. Članek se konča z besedami: »Vsled 
tega se krščanski človek upravičeno vprašuje, ali 
je še dobro, da Mohorjeva družba v Sloveniji iz
daja knjige ali ne. Kajti takšen, kot je letošnji ko
ledar, je živa podoba tistega krščanstva, ki so si ga 
zamislili patriotični duhovniki ob odobravanju Par
tije.«

Ne mislimo zanikati piscu članka pravice, da 
izreče svojo sodbo o publikacijah katoliške knjiž
ne družbe, za kar je tembolj upravičen, če je du
hovnik. Vendar se nam zdi, da ni pravičen do Mo
horjeve družbe v Celju. Njegova ostra kritika bi 
bila upravičena morda v drugih, predvojnih raz
merah, ko je bila celjska Mohorjeva družba last
nica najmodernejše tiskarne v Sloveniji za tiskanje 
knjig in je razpolagala z velikim, visoko kvalifici
ranim štabom urednikov in sotrudnikov ter s pri
mernim premoženjem, da je lahko svoj vsakoletni 
knjižni dar — in vse drugo, kar je zraven tega še 
izdajala — nudila v kar najbolj izbrani obliki in s 
pretehtano, skrbno izbrano in urejeno vsebino.

EDINA KATOLIŠKA ZALOŽBA
Danes pa Mohorjeva družba nima več lastne ti

skarne. Za svoje knjige mora iskati možnosti na
tisa v vseh mogočih tiskarnah od Kopra do Mur
ske Sobote. Še hujše je z njenim uredn.škim šta
bom. Mnogih ljudi ni več ali so se iz tega ali one
ga razloga odtujili družbi, mnogi tudi iz malen
kostnih in nesimpatičnih razlogov, ki bi jih lahko 
strnili v besedo »oportunizem«. Tisti, ki so ostali, 
imajo tem več dela, skrbi in odgovornosti. Zave
dajo se, da je Mohorjeva družba edina pomembna 
katoliška založba v Sloveniji in pravzaprav v Jugo
slaviji sploh. Vedo, kako zelo je potrebna sloven
skemu ljudstvu, ki se še ni odreklo krščanski mi
selnosti. V dokaz, kako zelo vise ljudje na svoji 
Mohorjevi družbi, so ji podatki, da je kljub vsem 
stiskam za tiskauno, papir, primerne rokopise in 
vse drugo ponižna Mohorjeva družba še vedno naj
večja slovenska knjižna družba, katere knjige izha
jajo danes celo v višjih nakladah kakor v marsi
katerem letu pred zadnjo vojno, ko je delala v vse 
drugačnih možnostih z lastno tiskarno.

Ne vemo, kaj bi bilo pridobljeno, če bi Mohor
jeva družba sledila nasvetu pisca (r r) v Kat. gla
su in nehala obstajati. Kvečjemu to, da bi se po
časi izgubila tudi tradicija »mohorjevih knjig« in 
se pozabilo na njeno stoletno kulturno poslanstvo. 
Morda se pisec onega članka ne zaveda dovolj jas
no, da danes že zapuščajo univerzo ali se zaposlju- 
jejo v tovarnah ljudje, ki so bili ob izbruhu zadnje 
svetovne vojne še dojenčki. Kaj bi ti vedeli o slo
venski katoliški kulturni tradiciji, če. bi izginila še 
Mohorjeva družba? Že samo njeno ime je program 
v krščanskem smislu in hkrati tudi opozorilo. Pi
sec članka v Kat. glasu sam omenja, da je med 
vsemi rednimi in izrednimi knjigami našel samo 
v koledarju nekaj člankov, ki po njegovem niso v 
skladu s katoliško publikacijo. Morda je koledar 
res prepovršno urejen; gotovo ni tak, kakor je bil 
nekdanje dni. Toda kritiki bi morali upoštevati, da 
je tudi tak neprimerno dragocen v primeri s sta
njem, da bi Slovenci po več kot 100 letih prvič za
man čakali nanj in na druge Mohorjeve knjige. 
Upoštevati je namreč treba tudi tisto, kar je v njem 
in v vseh Mohorjevih knjigah pozitivno. Clankar
v Kat. člasu sam priznava ostalim izdajam letoš
njega Mohorjevega knjižnega daru v vsakem po
gledu pozitivno vrednost.

OKROG OSEMDESETTISOC
Zdi se nam, da je treba dati uredništvu Mohor

jeve družbe — neglede na osebe — celo iskreno 
priznanje, da vztraja v težavnih razmerah, v kate
rih se je znašla družba, in priznanje si zaslužijo 
tudi vsi tisti krščansko misleči Slovenci, ki jo pod
pirajo s tem, da vztrajajo kot njeni udje. Ne ve- 
rrlo, koliko jih je bilo letos, š e  pred dvema letoma 
jih 'je bilo okrog 80.000. To je odlično spričevalo za

sevati listo, kar še obstaja in kar se rešiti da, ne 
pa lahkomiselno zaradi nekaj tiskanih strani teksta,
o katerem ne vemo, kako je prišel v koledar, vse 
razdreti. Bogve, če bi se dalo kdajkoli in celo v naj
ugodnejših razmerah Mohorjevo družbo še obnovi
ti v stari slavi in moči. Če so imeli kdaj slovenski 
ljudje potrebo po njej, jo imajo danes, morda celo 
bolj kot v Slomškovem času, ker takrat njene knji
ge vendarle niso predstavljale edinega krščanskega 
berila zanje.

Kritik naj si prebere le seznam tistega, kar je 
Mohorjeva družba izdala v povojnem času, pa ga 
bo navdalo spoštovanje do njenega dela. Ali ne za
leže vse tisto mnogo več kot nekaj nedostatkov? 
Pomislimo samo na novo izdajo svetega pisma a!i 
na izdaje dveh takih odličnih slovenskih katoliških 
pisateljev, kot sta Meško in Finžgar, da ne omenja
mo nameravanih ali že objavljenih izdaj drugih 
slovenskih krščansko usmerjenih pisateljev, kot je 
n. pr. Pregelj.

Na tej strani meje je lahko kritizirati, težko pa 
je delati in vztrajati v drugačnih razmerah. Zato 
si zasluži uredniška ekipa Mohorjeve družbe bolj 
vzpodbudno, opogumljajočo besedo kot hladno, ne
razumevajočo kritiko.

| Jože Javoršek pa se je ustavil v Trstu le mimo
grede na vožnji v Genovo, kjer se bo vkrcal na 
nemško ladjo »Franklurt«, s katero se bo odpeljal 
na Japonsko. Tja potuje na povabilo japonskega mi
nistrstva za kulturo oziroma njegove komisije za 
kulturne stike s tujino. Udeležil se bo gledališko- 
glasbenega festivala v Tokiu, ki bo trajal od 17. 
aprila do 3. maja. Na poti tja se bo ustavil za tri 
dni na Cejlonu. Z Japonskega bo odptoval z leta
lom preko Havvajskega otočja in San Francisca v 
New York, kjer bo teden dni gost znanega ameri
škega dramatika Tennesseeja VVilliamsa. Poznala se 
iz .Pariza. Proti koncu maja se bo vrnil z ladjo 
»Constitution« v Evropo in se bo izkrcal v Neaplju.

Med potovanjem bo zbiral snov za novo knjigo.
Cez nekaj dni pa izide pri založbi »Lipa« v Ko

pru njegov roman, ki ima čuden naslov »Obsedena 
tehtnica«. V romanu prikazuje usodo nekaterih slo
venskih ljudi v današnjem času. Roman se dogaja 
delno v Alžiriji, kjer je eden njegovih likov tujski 
legionar, največ pa v Ljubljani. Dejanje se vrti 
okrog ljubezenskega konflikta v inteleklualnem o- 
kolju. Seveda posreduje roman bralcu tudi nekaj 
značilnega današnjega življenjskega vzdušja v slo
venski prestolnici. Javorškov roman je zelo moder
no in napeto napisan in v njem je gotovo nekaj 
vpliva sodobnega francoskega romana, ker je Javor
šek, kot znano, dolgo živel v Parizu. Napisan pa je 
kljub slogu izrazito pustolovskega in ljubezenske
ga romana tudi s krepkim občutkom za psihološko 
gradnjo značajev. Naj omenimo, da je to prvi Ja
vorškov roman. Dozdaj je objavljal samo knjige 
pesmi, esejev, zapiskov o gledališču in pisal seve
da največ drame. Javoršek uživa nesporen sloves, 
da je najboljši sodobni slovenski dramatik.

Slvu ol'i.'tliu v Ti.tfit
V Trslu sta se mudila zadnje dni dva ugledna 

književnika iz Slovenije, in sicer slavist in kritik 
Jože Pogačnik ter dramatik Jože Javoršek.

Jože Pogačnik, ki je  preb il zad n je  m esece s šti
pen d ijo  v A vstriji, bi se rad  pobliže seznan il s kul 
tu rn im  ž iv ljen jem  naše  m an jšin e  n a  T ržašk em . V 
ta namen je med drugim stopi! v stik s tukajšnjimi

N A Š A  A N K E T A

Mul menite o  Sd^užeiif
Danes objavljamo nova odgovora na vpraša- vsaj navidezno strla vse nacifašistične in šovini- 
nje »Kaj menite o Združeni Evropi? Kaj pri
čakujete od nje in česa se bojite?«

SALVATORE KOLLVVITZ, strojni stavec
Vprašanje Združenih evropskih držav, kakor je 

postavljeno danes, nam ne more dati zadostnega 
zagotovila za zadovoljiv uspeh. Po mojem mnenju 
je že sam načrt zgrešen; od načrta do praktične 
uresničitve pa je pot še zelo dolga, posebno še, ker 
manjkajo pripravna tla. Razne evropske gospodar
ske skupnosti se sicer trudijo, da bi pripravile ta 
tla, toda kakor vse kaže, bodo imeli (in že imajo) 
dobrobit zaenkrat le. ogromni evropski industrijski 
trusti, oziroma ljudje, ki so v neposredni ali po
sredni zvezi s to evropsko gospodarsko preosnovo. 
Konkretnega uspeha pa dozdaj proletarske množi
ce niso občutile. Čeprav se carine iz leta v leto po
stopno odpravljajo, nima to nobenega praktičnega 
vpliva na proizvode široke potrošnje. Se vedno je 
trg usmerjen k povišanju cen in posledica tega so 
tudi zahteve delavstva po povišanju plač. Morda 
je še preuranjeno zahtevati konkretnih uspehov, 
vendar pa se mi zdi, da so pobudniki za Združeno 
Evropo na napačni poti. In ker je že prvi del poti 
napačno zastavljen, bo toliko teže uresničiti drugi 
del, to je, duhovno zbližanje med evropskimi na
rodi. Že na gospodarskem področju obstajajo ogrom
ne razlike med posameznimi evropskimi narodi, kaj 
šele na duhovnem oziroma kulturnem. To zbliža
nje bo verjetno še mnogo teže uresničiti, vsaj ne 
še v bližnji bodočnosti. Če le pomislimo, da še po 
15 letih, odkar se je zaključila grozna vojna, ki je

stične ideologije, državniki niso mogli zagotovili 
narodom resničnega miru, (kajti še vedno visi nad 
nami nekako premirje), potem se nam upravičeno 
pojavi dvom, da bi ti državniki ali nasledniki bili 
zmožni uresničiti Združeno Evropo. Brez priprav
ljenih tal se ne morejo pričeti graditi niti temelji, 
zato imam vtis, da so pričeli graditi Združeno Evro
po pri strehi. Ta nepripravljena zemlja so široke 
ljudske množice, ki še vedno niso vzgojene v smi
slu evropske vzajemnosti, ki mora sloneti na ena
kopravnosti, poznavanju gospodarskih in kulturnih 
razmer posameznih narodov (velikih in malih), na 
človečanskem sožitju, razumevanju in sploh na 
vsem, kar nam pomeni oziroma predstavlja beseda 
humanizem. Na kratko: najprej bi morali zgra
diti evropskega človeka — in šele nato bodo ti lju
dje resnično pripravljeni in zmožni zgraditi Zdru
ženo Evropo. Na žalost pa nam dogodki doma in 
po svetu dokazujejo, da odgovorni državniki na raz
nih mednarodnih konferencah mlatijo prazno sla
mo, ki ne bo dala nikdar kruha, kajti zrno so si 
že prej pobrali zase.
JOSIP PODOBNIK, trgovec na Opčinah

Združitev Evrope bo dober korak naprej. Ljudje 
se bodo seznanili s šegami in navadami drugih na
rodov in narodi se bodo tako zbližali med seboj. 
S tem bo u ličen  pretiran nacionalizem, ki ustvar
ja sovraštvo in povzroči včasih celo vojno, človek, 
ki se nauči spoštovati ljudi drugega naroda, bo le 
redkokdaj nasedel spletkam, s katerimi si skuša 
imperializem utreti pot. Na poti takega zbližanja 
tjied narodi b i morali hitreje napredovati in tem a  
cilju naj bj človek prilagodil svoje življenje in delo.

N IC  V E Č  FIL M O V ?
Vlada je med drugim i davčnimi poviški 

sklenila vpeljati tudi p risto jb ine na vstop
nice v kino in gledališča. D odatek bo zna
šal od 5 do 20 lir. Lastniki kinodvoran so
p a  sestavili p ro tes t p ro ti novi davčni obre
m enitvi, v katerem  dokazujejo, da m orajo  
že sedaj odštevati eno četrtino  kosm atega 
dobička za d a v k e . N a š te v a jo  d a lje , da  bo
do nova brem ena ohrom ila tu d i filmsko in- 

slovenskimi pisatelji in kulturnimi delavci. Jože P o jdustrijo . Če ne bo vlada popustila, grozijo,
gačnik je navdušen nad Rebulovim romanom »Senc- , , \  , •__ . _________ ■
ni ples«, ki ga ima za najboljši slovenski roman Ida bodo zaPrh vse k ln o  dvorane m  gledall-
zadnjih let. Šča.
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G O S P O D A R S T V O
Negovanje senožeti in pašnikov

Tudi za senožeti in pašnike m oram o skr
beti, če hočemo, da bo na njih  zrastla obil
na in tečna krm a. To dobro vedo vsi naši 
kmetovalci, a prav redki pravilno neguje
jo  senožeti in pašnike. Kaj je potrebno?

N ajprej je  treba poskrbeti, da raste jo  res

nokislega am oniaka, ker v zadnjih dveh ni 
apna.

Ce bom o odstranili m ah in zemljišče po
gnojili, bodo žlahtne krm ne rastline sicer 
prem agale razne plevele, vendar je  pripo
ročljivo, da podsejem o s sem enom  žlahtnih

krm ne rastline in ne pleveli te r mah. Ce j krm nih rastlin  vse senožeti in pašnike, k jer 
nekje raste  m ah, to pomeni, da je na tistem  | je ruša redka. Semen žlahtnih krm nih rast-
m estu kisla zemlja. Ce je  zemljišče m očvir-; lin nam  ne m ore nadom estiti d rob ir izpod
nato, m oram o predvsem  ured iti odtok vo -, kupov sena na senikih, ker je ta  d rob ir se-
de. Zemljišče, k je r raste  m ah pa m oram o stavljen iz visokega odstotka prahu, neko-
najp rej prevleči z železnimi grabljam i ali 
obteženo ostro  brano, da izrujem o mah, ki
ga spravim o na kup in, ko se posuši, ga
sežgemo. Nato po zem ljišču raztrosim o 
mnogo apna, ki odpravi kislobo tal. Takš
no zemljišče m oram o seveda pognojiti, in 
sicer z gnojili, ki vsebujejo tudi apno. Ne 
bomo n. pr. gnojili s superfosfatom , m ar
več s Thomasovo žlindro, ki poleg fosforo- 
ve kisline — v superfosfatu je sam o ta  — 
vsebuje tudi precej apna; od dušičnatih 
gnojil bomo trosili apneni soliter ali apne
ni dušik in ne čilskega solitra ali žveple-

ITALIJANSKE PŠENICE V BOLGARIJI
Svoj čas smo poročali, kako velik uspeh 

so dosegle nekatere italijanske sorte pšeni
ce v Jugoslaviji, ki se je  ravno s pom očjo 
teh sort osvobodila po trebe po uvozu kruš
nega žita iz inozemstva. Uspehi v Jugosla
viji so vzbudili zanim anje tudi v Bolgariji. 
Prve poskuse so napravili z jesensko setvi
jo  1958, naslednje leto pa  so že na  široko 
sejali. N ajbolje se je  obnesla sorta  »S. Pa- 
store«, a tudi »Autonomia« in še nekaj dru
gih sort se je  k a r dobro odrezalo, vseka
kor mnogo bolje kot vse domače (bolgar
ske) sorte in tud i bolje kot prim erjalne 
sovjetske sorte »Bezostaja 1«, »Bezostaja 
4« in »Skorospelka 3«.

ZNAMKE TRAKTORJEV V ITALIJI
Lansko leto je  v Ita liji pričelo obrato

vati nekaj nad 27.000 novih trak torjev , od 
katerih so 4/5 italijanske proizvodnje, 1/5 
Pa je uvožena. Od trak torjev , ki so 'bili iz
delani v Italiji, odpade večina, in sicer sko
raj polovica, na tvornice FIAT v Torinu. 
Na drugem m estu je  podjetje  SAME iz Tre- 
viglia, ki jih je  lani prodala nad 4.000, se 
pravi več kot pod jetje  LANDINI, ki je  v 
proizvodnji trak to rjev  skozi več let zavze
malo drugo mesto. Poleg om enjenih treh 
P ^ l eti-i sta  še važni pod jetji OM z nad
2.000 trak to rji in Lam borghini z nad 1000 
novih traktorjev . Im am o nadalje še kakš- 
m.k 50 podjetij, ki izdelujejo trak to rje , a 
n jih  proizvodnja je  m ajhna.

Od inozem skih znam k jih je  lani dobav
ljalo trak to rje  Ita liji 35.' Ita lija  je  uvozila 
nad 5000 strojev. Gre za avstrijska, češka, 
nem ška, francoska, angleška, am eriška, 
švedska in druga podjetja . Največ trak to r
jev pa je bilo  angleške znamke Fordson in 
Massey-Fergusson, nato  nem ške Deutz, 
Steyr, Hanomag, Porsche in Schlueter. Od 
am eriških je  najvažnejša »International«, 
ki pa  ni p rodala več kot 300 trak torjev .

liko m anjšega odstotka semen plevela in 
prav m ajhnega odstotka semen dobrih krm 
nih rastlin. Seme krm nih rastlin  podsejem o 
m arca ali v začetku aprila, in sicer na 
zemljišče, ki je bilo prevlečeno z obteženo 
in ostro brano. K atere krm ne rastline so 
priporočljive, bom o navedli prihodnjič.

Kot smo že dejali, m oram o senožeti in 
pašnike tudi gnojiti. Gnojiti pa m oram o z 
vsemi snovmi, ki jih  po trebuje jo  rastli
ne, in ne sam o s fosforovo kislino v obliki 
superfosfata ali Thomasove žlindre. Zem
ljišča, na katerih  so pašniki in stalne se
nožeti, so nam reč zelo izčrpana in  zato je  
potrebno  popolno gnojenje. Najbolj pripo
ročljivo je  kakšno sestavljeno um etno gno
jilo, ki vsebuje vse po trebne gnojilne sno
vi. Takega gnojila potrebujem o povprečno 
po 5 kg na vsakih 100 m 2. N ajprim ernejši 
čas za gnojenje senožeti in pašnikov s se
stavljenim i um etnim i gnojili je  m esec m a
rec.

Razume se, da m oram o s senožeti in paš
nika spraviti trn je , kam enje in drugo na
vlako. N ajbolje je, da senožet pregrabim o 
z ostrim i železnimi grabljam i ali obteženo 
ostro  brano. Čeprav ne bi ne podsejali in 
ne gnojili, bi bile zareze v rušo  koristne, 
saj bi se v n jih  nabira la  vlaga in  od tam  
pronicala globlje. K oreninam  pa bi olajšali 
dihanje, ki je  rastlinam  p rav  tako nujno 
potrebno kot ljudem  ali živalim.

ŽIVINOREJA V AFRIKI

Število dom ače živine v Afriki cenijo na 
okoli 350 m ilijonov glav, in sicer okoli 115 
m ilijonov goved, 140 m ilijonov ovc, 93 mi
lijonov koz in okoli 4 m ilijone prašičev. 
Vendar o pravi živinoreji se lahko govori 
samo v nekaterih  državah, v drugih pa je  šte
vilo živine sicer visoko, a s to  živino le 
slabo gospodarijo — je sploh ne p rodaja jo
— in služi samo za povečanje lastnikovega 
osebnega ugleda.

Zelo velika pa je n. pr. razlika v donosu 
živine in po trošn ji m esa v Združenih drža
vah Amerike in v Afriki. Na vsakega preb i
valca ZDA odpade letno skoraj 90 kg m e
sa, na vsakega Afričana pa 7 do 10 kg. To
rej je  po trošn ja m esa v Afriki zelo nizka.

BIVOLI
Vseh bivolov bo na svetu — brez Sov. 

zveze okoli 95 m ilijonov. Od teh je v Evro
pi kakega 1/2 m ilijona. Bolgarija im a 
230.000, Grčija 75.000, Jugoslavija 60.000, 
Ita lija  14.000, ostalo je  v drugih državah.
V Afriki živi tudi okoli 1/2 bivolov. Vsi 
ostali ali okoli 94 m ilijonov glav živi v 
Aziji. Največ ali okoli 45 m ilijonov glav je  
v Indiji, 22 m ilijonov na K itajskem , po ne
kaj več kot 6 m ilijonov v P akistanu in v 
Tajlandiji, 4 m ilijoni na Filipinih, 3 v Indo
neziji, nekaj nad 1 m ilijon v Turčiji, v osta
lih državah pa m anjše tševilo.

Bivole redijo  predvsem  kot delovno živi
no, potem  pa za m eso in mleko. V Indiji 
im ajo  prav dobre pasm e bivolic, ki dajo 
tudi 2250 litrov m leka na leto. To m leko je  
mnogo bolj m astno kot kravje, saj vsebuje 
navadno 7, večkrat pa  tud i &-9% m aščobe 
(k rav je m leko 4%) .  O drastle živali teh ta jo  
nekaj nad 550 kg.

DOVOLJ KALIJEVE SOLI V ITALIJI
V 1. 1960 je  znašala proizvodnja kalijeve 

soli v Ita liji ozirom a na Siciliji en m ilijon 
stotov. Zdi se, da je  sedaj v Ita liji dovolj 
kalija. U pajo pa, da bodo proizvodnjo še 
dvignili in začeli kalij celo izvažati. Na 
Siciliji so nam reč odkrili nova bogata leži
šča.

-Ž E N A  m  BOM
BODOČA MAMICA

Noseča žena je navadno vsa obupana zaradi spre
memb, ki nastajajo na njenih laseh, polti, nohtih 
in gležnjih. V tolažbo naj ji bo, da vsi ti nevščeni 
spremljevalni pojavi nosečnosti po porodu izginejo. 
Kajpak b ovsaka hotela tudi med nosečnostjo ohra
niti prikupen in zdrav videz, pogosto pa ne ve, ka
ko naj ravna. Cesto dobi noseča žena rjavkaste ma
deže na obrazu; žal proti temu ni mogoče storili 
ničesar, razen morda z maskami, ki belijo kožo.

Tudi z lasmi so težave. Mnoge žene, ki so imele 
prej pretirano mastne lase, so med nosečnostjo za
čudeno ugotovile, da so njihovi lasje postali suhi. 
Pomagajo edino zeliščni odecdki za masažo las, ki 
jih dobimo tudi že pri nas v lekarnah. Trajna on- 
dulacija ni priporočljiva zadnji mesec pred poro
dom in tudi ne za časa dojenja.

Več vitaminov v prehrani (surova zelenjava in 
sadje) preprečuje lomljenje nohtov, ki si jih ra
zen tega v času nosečnosti ne lakiramo.

Zaradi oteklih gležnjev se ni treba razburjati. 
Ce noge preveč otečejo, jih povežimo ali pa obuj
mo gumijasto nogavico. Važno je, da to storimo 
še v postelji, preden vstanemo.

Noseča žena naj nosi čevlje s tri ali štiri centi
metre visoko peto. Čevlji z zelo visoko peto ali pa 
brez pete so škodljivi. Teža naj ne bo na petah ali

na prstih, temveč na sredini stopala. Stezniki in 
pasovi zaradi najrazličnejših vaj za nosečnice niso 
več v rabi. Ce so potrebni, nam to pravočasno sve
tuje zdravnik.

NEGA POHIŠTVA
• Ali ste na omari za obleko zasledili odtise svo

jih rok? Namočite koščke plutovinc ali krpe v
čist terpentin, očistite s tem madeže, nato pa do
bro pološčitc omaro z volneno krpo.

• Iz politiranc omarice temeljito obrišemo prah, na
to namažemo polituro z mešanico dveh delov 
linega olja in enega dela denaturiranega alko
hola. Mešanico moramo temeljito premešati, na
kar namočimo v njej krpo, jo dobro ožmemo in 
zdignemo z njo politirane dele. Ce je na neka
terih mestih politura poškodovana, naj to popra
vi mizar.

• Lakirano pohištvo čistimo s hladno vodo, v ka
teri smo prekuhali platneno vrečico z otrobi. La
kirane dele. pohištva zdrgnemo s krpo, ki smo jo 
namočili v gornjem odoedku.

• Vse vrste barvanega pohištva umivamo z blagimi 
raztopinami detergentov, najbolje pa je preku
hano milo. S prekuhanim milom (10 dkg mila v 
litru vode) namažemo krpo, otiramo z njo po
hištvo, ga nato umijemo s čisto mlačno vodo ter 
polOščimo s suho krpo.
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P R E D L O G  ZA G O SP O D A R SK O  O B N O V O

Za gospodarsko zaostale k ra je  ob Beli, 
Teru, Nadiži in sploh v kra jih  od Vidma 
pro ti m eji, je  bilo stavljenih že dosti p red
logov, kako naj se dvigne n jih  ekonom sko 
stanje. Oblastva so tudi že večkrat sam a 
pripoznala nujno potrebo, da se nekaj u- 
krene v tej naravno in um etno zapostav
ljeni deželi. Vpeljali so delovišča, začeU tu 
pa tam  graditi vzorne hleve, podpirati mle
karne, celo gostinstvo; uvedli km etovanje 
in pogozdovanje. Vse to je  pa še prem alo 
in k ar je  še večja hiba, ni sm otrno tako 
urejeno, da bi privedlo h gotovemu cilju : 
res dvigniti splošno gospodarsko raven de
žele.

K mnogim predlogom  dodajajo  določeni 
krogi še enega, in sicer, da bi se ustanovi
le lovske rezerve ali lovišča in  da bi te 
tudi prim erno naselili z živalskim zarodom. 
Lovski izvedenci pravijo, da predstav lja jo  
ti k ra ji izredna naravna lovišča za razno 
zverjad in ptice. Nezaščiteni in divji lov je 
v gozdovih in p laninah v teh k ra jih  zelo 
iztrebil divjad, zlasti srne, zajce, divje pe- 
teline, jerebice te r  podobno. Zato m enijo, 
da bi bilo po trebno  ustanoviti lovski kon
zorcij, ki bi najp re j skrbel, da se živali raz
množe. V petih  letih bi se to doseglo; po
trebn ih  bi bilo le nekaj lovskih čuvajev. 
Nato naj bi se lovišča parcelirala in oddala 
v najem . Lastniki zem ljišč bi p rejem ali le
po najem nino od lovcev — zakupnikov. 
M arsikatero zemljišče, ki sedaj ne pride ni
ti z m elioracijo do veljave, bi kot lovišče 
vsako leto vrglo lastn iku lepe denarje. 
Predlog je  vsekakor zanimiv, vprašati pa  bi 
bilo treb a  tud i naše posestnike, kakšno je

n jih  m nenje. Kazalo bi, da bi županstva 
odprla posebno anketo.

VIDEM T R B IŽ
Oblastva že precej časa p re tresajo  mož-

I nost, da se v vsedržavni osnutek om režja 
velikih prom etnih  žil postavi tud i avtom o
bilska cesta iz Vidm a do Trbiža.

Ta splošni osnutek je  že bil predložen se
natu. Državno m režo avtocest so že začeli 
uresničevati s pom očjo skladov iz IR I. Ce
stna zveza Videm - Trbiž, ki je  danes tako 
preobrem enjena s prom etom , da so nesre
če na njej že nekaj vsakdanjega, pa še ni 
p rišla v poštev. Vendar so prišli že tako da
leč, da bodo naredili načrte za odsek iz 
Vidma do K arnije. Kdaj pozneje pa šele 
avtocesto skozi Dogno in po Kanalski dolini.

Za naše k ra je  bi bilo nu jno  potrebno, da 
se uresniči kaj km alu celotni načrt do T r
biža.

M E R N IK
Naš bralec nam  piše: »V nedeljo sem se 

z znanci odločil za spom ladanski izlet v 
M ernik, zadnjo vas naših Brd. P rijetn i k raji 
so ob bivši stari meji, ob tihi Idrijci. Vas

in zaselki M ernika so delom a že v dolini in 
se štejejo , razen onih po zadnjih  parobkih  
že za Benečijo. Saj do Čedada ni več daleč.

Svoj čas so bili ti k ra ji popolnom a slo
venski. Slovenske družine so še danes tam  
na svojih posestvih. V cerkvi slišiš sloven
ščino in tudi italijanščino. Tam ošnji žup
nik, ki že dalj časa tam  pastiru je , rade vo
lje ustreže vernikom  obeh narodnosti. Šola 
je  bila slovenska. Potem  slovenska in  itali
janska. Letos pa je  prva izginila. Prav ta 
pojav nas je  začudil. Kaj so lani v oktobru  
kar na m ah zginili slovenski otroci, kakor 
da jih  je  kdo začaral? Pozvedovali smo 
m alce te r dobili odgovor, da jih  je  res zača
rala — nem arnost neke slovenske učiteljice. 
Ko bi bila m orala p riti ob določenem dne
vu pred šolskim  letom dotedanja slovenska 
učiteljica k vpisovanju otrok, je  kratkom a-
lo ni bilo nikjer. Ita lijanska koleginja je  pa 
kar na brzo roko vpisala tudi slovenske o- 
troke v italijanski razred. Tako sede v ra 
zredu š tirje  slovenski otroci, ki bi se bili 
vpisali v slovensko šolo, in dva italijanska.

Na takšen način sm o izgubili po neopra
vičljivi nem arnosti ene slovenske učitelji
ce slovensko šolo v M erniku. N eodpusten 
greh nad otroki in nad narodom  je  zakrivi
la tista  gospodična, takšna je  bila sodba 
vseh, ko smo se poslavljali od vaščanov.

+
Vsem prijateljem in znancem javljamo žalostno vest, da je dne 28. februarja umrl

v Benetkah
Dr. HERMAN FERJANČIČ (FERIANIS)

častni svetnik Vrh. kas. sodišča v pokoju

Benetke, 2. marca 1961

Žena Mimi, sinova dr. Stanc in Milovan z 
ženo prof. Ivo Vadnjal, vnuki Ada in Mar
jan, Rina Zancanaro, vsi sorodniki in zvesta 

Nina Forzuti

Z današnjo številko začenjamo objavljati izviren fantastični 

roman »Povratek iz vesolja«, v katerem prikazuje avtor svojo 

vizijo sveta čez. 10.500 let.

13. m a ja  2592, ob  10.15

To je  moj zadnji dan na Zemlji, vsaj na tej stran i neskonč
nega prepada, v katerega se bom o ju tr i  pognali. Prof. Magnussen 
mi je  dovolil, da ga preživim  v prostosti.

Snoči sem prišel precej pozno domov. Po sestanku s člani od
prave sem povabil Evo v Opero in nato sva se ustavila v »Rouge 
et Noir«. Samo za hip, je  dejala, potem  pa se je  zelo razživela in 
uživala v plesu. Ostala sva dve uri. Bila je  izredno vesela. Med 
plesom so mi njeni lasje dražili obraz in ko sem jih  poljubljal, 
je  za hip prislonila svoje lice k m ojem u, da sem začutil njeno 
mehko, vonjivo polt. Obšla me je  velika nežnost do nje in prijelo  
me je, da bi j i  takoj vse razodel. Na srečo sem se prem agal. Bil 
je njen zadnji srečni večer. Zvedela bo šele iz pisma, ki ga bo 
prejela, ko bomo že leteli v vesolju. Mislim, da je bolje tako. Za
njo  in zame. 1

Nemogoče je, da bi kaj slutila, pa vendar sem imel ves večer 
občutek, kot da je v njenem  vedenju neka posebna nežnost, prav 
kakor da bi vedela, da se bova km alu poslov ila . . .  za vedno. Mor
da je čutila to s svojim ženskim  instinktom . Bilo je  malo ljudi 
v lokalu in nekajk rat sva plesala sama. Godci so igrali sam o za 
naju. Prišli so z odra in naju  obkrožili, le pianist je seveda ostal 
za svojim klavirjem . K itarist je  pel v m ikrolon. N atakarji so jo 
nagovarjali z gospo. To jo  je  še posebno veselilo, meni pa je  to 
še bolj otežilo s r c e . . .  Ko sem jo  držal m ed plesom v rokah in 
čutil toplino njenega telesa, sem imel čuden občutek, kot da se 
bo to  n jeno p rekrasno  telo, nežno in močno hkra ti, že ju tri spre
m enilo v prah . . .  Težko mi je  opisati tisti o b č u te k .

^OD ta ta k  i% oesol^ci
K . x. l .

Ko sva se poslovila pred njenim i vrati, se je  stisn ila p ri po
ljubu z vsem telesom k meni. Šele tak ra t sem ji povedal, da bom 
imel danes prosto.

»Če želiš, si vzamem tudi jaz prosto,« je rekla.
Nič se ne spom injam , kod sem se vozil od nje in kako sem 

spravil avto v garažo. Da ne bi n ičesar mislil, sem se lotil sežiga
n ja svojih pisem, dnevnikov in rokopisov, o katerih  ne bi rad, da 
bi jih  k d o . . .  podedoval. Drugo naj pošljejo  m ojem u bratu . Na
pisal bom še pismo zanj. Začutil sem se zelo samega, kot bi bil 
že v vesolju.

Proti pričakovanju pa sem trdno spal; vem, da sem sanjal 
nekaj lepega. V spanju  sem se počutil zelo srečnega. A ne mo
rem se spom niti, kaj se mi je  sanjalo.

Veselim se današnjega svidenja z njo  in obenem se ga bojim , 
ker bo . . .  zadnje.

Ob 20.30
čudovito  lep m ajski dan — če bi ne bilo tistih  ogrom nih na

slovov v listih, ki kriče sp rašu je jo : »Ultimat?« Vsi vemo, da je 
tis ti vprašaj sam o za tolažbo, da ljud je ne izgube zadnjega upa
nja. N ekateri listi so vendarle nadom estili vprašaj s klicajem. 
L judje segajo bolj po prvih. V njih  še vedno ni zam rlo upanje, 
da ne bo prišlo  do nove atom ske vojne. V prašaj je  sam o izraz 
tega upanja. Toda ima smisel, da varajo sam i sebe? M orda ga ima. 
Pomaga jim  živeti, dokler jim  je  pač dano živeti.

(Dalje)
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Recknagel in Šlibar najboljša skakalca na svetu
Dne 24. februarja je v Oberdorfu 27-letni študent 

gozdarstva na ljubljanski univerzi Jože Šlibar po
stal novi svetovni prvak v smuških skokih. Uspeh 
Jožeta Šlibarja je močno odjeknil v vsej svetovni 
športni javnosti in je eden največjih uspehov ju
goslovanskega športa.

Jugoslovani so odpotovali v Oberdorf z name
nom, da izboljšajo državni višek, kj ga je. postavil 
Rudi Finžgar s 117 m. Obljubo so res držali — v 
osebi Šlibarja, ki je najprej skočil 129 in nato še 
131 metrov; nazadnje pa je prišel še nepričakovani 
svetovni višek.

Da bolje razumemo pomen tega uspeha, poda
jamo pregled svetovnih viškov s smučmi. Od leta 
1870, ko je Norvežan Norheim skočil 19 metrov, pa 
do danes, je svetovni rekord tako napredoval: 1880
— Haugen (Norveška) 20 m, 1890 — Bye (Norveška) 
30 m, 1900 — ^anberg (Norveška) 35,5 m, 1910 — 
Smit (Norveška) 45 m, 1920 — Haugen (ZDA) 65 m, 
1930 — Badrutt (Švica) 75 m, 1940 — Bradi (Av
strija) 107 m, 1950 — Netzell (Švedska) 135 m, 1950
— Luiro (Finska) 139 m in letos Šlibar (Jugosla
vija) 141 metrov.

Pred 10 leti se je ves svet začudil Taunu Luiri, 
a zdaj se vsi čudijo Šlibarju. Deset let je torej tra
jal ta svetovni višek. Kdor doseže tak uspeh, po
meni, da je skakalec posebne vrste, ki zna popolno
ma obvladati vse elemente smučarskega skoka. Š1K 
bar je izredno bojevit, neustrašen, priseben in d - 
namičen tekmovalec. Na startu je psihično popol
noma koncentriran in teži za tem, da na zaletu pri
dobi največ hitrosti in da »ujame« .odriv v pravem 
trenutku. Kadar se Šlibarju posreči, se odrine ta
ko močno kot le. malokateri tekmovalec na svetu, 

jegov let je prava posebnost; ni aerod'namxen,
01 'lna Leodolter in tudi ni do kraja st Iško iz

delan, kot ga ima Recknagel, Šlibarjev skok je igra 
z zrakom.

SKOK 141 METROV

Res je, da je svetovni višek visel dolgo na nitki. 
Mnogi skakalci, posebno Leodolter, Recknagel in 
Happle so si na vse načine prizadevali, da bi ga 
'zboljšali. Vse je bilo zaman. Velja pravilo, da na 
določenem tekmovanju skakalec samo enkrat skoči 
zeIo daleč, ker je tak skok velika duševna obreme
nitev in ker polet proti dnu skakalnice vzbuja ve- 

strah. Leodolter si je na vso moč prizadeval 
Prehiteti Šlibarja in se mu je res posrečilo, da je

Ubogo človeško srce, je pomislila zdrav
niška sestra, kako rada bi pomagala, 
če bi mogla. Zaslišala je korake. Potihcm a 
je vstala. S trežnikom  je  prišepnila, da bi 
bilo dobro, če bi jo  kar v spanju  položili 
na nosila. Možje so prikim ali in pristopili. 
Bolnica pa se je prebudila in v strahu  spo
znala, da jo  hočejo odnesti: »Ne, ne. preč!

elica . . .  m o j 0 ^ 0 ^ _ _ s a j je Sam.«
»Gospa, ne razb u rja jte  se,« je  prigovarja 

la sestra. »Za Delico se n ikar ne bojte. Po
mislite, da m orate ozdraveti. O trok po tre
buje zdravo mater.«

»Da . . .  zdravo m am o . . .  očka nim a več ..  .<■
Adrana je  zaprla trudne oči. Zahrepene

la je, da bi bilo vsega konec, vseh srčnih 
bolečin.

Ko so jo  strežniki dvignili, se je njena 
Volja zopet u p r la : »Moj o trok . . .  mojn m a
la Deliča!« Glas ji je utonil v solzah.

»Gospa, m irujte!«
»Ne k njem u, ne! On nas zaničuje 

Pahnil naju  je  od sebe.« Kašelj jo je u^ta- 
£1. Iz sosedne sobe se je  zaslišal tih o tro 
ški jok.

»Saj boste brž zdravi,« je  tolažila sestra 
ln je  pomignila strežnikom .

v elegantnem slogu pristal pri 138 metrih. Leodolter 
pa je bil ves bled, ko se je ustavil na dnu izteka, 
ker se mu je zdelo, da bo padel v ravnino. Nasled
nji dan je Avstrijec skakal 30 metrov manj. š e  bolj 
očiten primer je bil nemški mladinski prvak Hap
ple, ki je veljal pred tekmovanjem za največjega 
lovca na daljave, In res je Happle tvegal vse,: letel 
je po zraku dlje kot Šlibar, doskočil je pri 145 me
trih, vendar ni vzdržal in je padel. Naslednji dan 
je Happle komaj dosegel daljave nad 110 metrov.

Šlibar je skočil 141 metrov, strokovnjaki pa so 
ugotovili, da to še ni skrajna meja zmogljivosti 
smučarskih poletov. Na skakalnici v Oberdorfu je 
mogoče skočiti tudi 145 metrov, večjo daljavo pa 
bi bilo težko premagati. Ing. Klopfer, graditelj te 
skakalnice trdi, da je presenečen nad zmogljivostjo 
skakalcev, z majhnimi popravki bi bilo mogoče pri
rediti to skakalnico za polete, dolge okoli 145-150 
metrov. Vendar ne bi bilo napak, če bi zgradili ne
kje novo skakalnico za daljave 160 metrov. Znano 
je, da je inž. Bloudek ,že pričel pripravljati načrte 
za novo 160-metrsko skakalnico v Planici. Morda 
bodo torej misli Bloudka že čez nekaj let postale 
resnica.

PRIREDITVE V LJUBLJANI
Letošnji poleti na mamutski skakalnici v Ober

dorfu so mnogo obetali, saj so si bili prireditelji 
zagotovili udeležbo najboljših smučarjev na svetu 
in to od olimpijskega zmagovalca Recknagela pa 
preko Fincev, Švedov, Norvežanov, Avstrijcev pa 
do Jugoslovanov. Štiri dni so se najboljši svetovni 
skakalci borili za najboljša mesta in za svetovni 
rekord v smuških skokih. Po izjavah samih ska
kalcev, take borbe kot letos še ni bilo v zgodovini 
smuških poletov. Končno zmago je osvojil najbolj
ši skakalec Recknagel (Vzh. Nemčija), ki je v  pr
vem delu tekmovanja osvojil drugo mesto, v dru
gem pa prvo. V končni skupni lestvici za Rackna- 
glom dobimo naslednje skakalce: 2. Leodolter (Av
strija), 3. Happle (Nem čija), 4. Muench (Vzh. Nem
čija), 5. Lesser (Vzh. Nemčija), 6. Šlibar (Jugosla
vija), 7. Lukkariniemi (Finska), 8. Habersatter (Av
strija), 9. Maatela (Finska) in 10. Bolkart (Nem č.).

Jugoslovani pa so letos priredili tudi drugo lepo 
presenečenje, in sicer 5. februarja v Ljubljani, ko je 
mladi in nadarjeni Marjan Pečar zmagal v veliki 
skakalni tekmi za pokal Kongsberg. Na startu se 
je zbralo 33 tekmovalcev iz 6 držav. Najbolj so upa

li na končno zmago Avstrijec Otto Leodolter, bro
nasta kolajna, Italijana De Zordo in Zandanel ter 
Jugoslovan Pečar. Z izrednim slogom je Pečar osvo
jil prvo mesto pred De Zordom, Leodolterjsm, Mi.il- 
lerjern' (Avstrija) in Zandanelom. Pri mladincih pa 
je zmagal Jugoslovan Zajc.

Da se Marjan Pečar uveljavlja v svetovni smu
čarski eliti, dokazujejo izidi švicarske turneje, ko 
je pustil za seboj celo srebrno in bronasto medaljo 
i/. Squaw Val!eya. V Untervvasserju je Pečar po hu
di borbi podlegel samo Fincu Kirjonenu, za seboj 
pa je pustil dolgo vrsto znanih imen. V St. Moritzu 
je Pečar imel veliko smolo, ker je pri najdaljšem  
skoku prve serije padci in se nekoliko poškodoval. 
Zmagal je Immonen (Finska) pred s-rajakom Kir- 
jonenom in Norvežanom Bergom. V tretjem tekmo
vanju v Arosi je Pečar ponovi! svoj velik uspeh in 
zopet osvojil drugo mesto za Fincem Kirjonenom. 
Tretji je bil Norvežan llelldal skupno s Fincem Im- 
monenom. Nazadnje so se skakalci prešel li še v 
Le Locle, kjer je bilo na sporedu zadnje tekmova
nje turneje. Na startu so bili v glavnem isti na
sprotniki kol na prejšnjih prireditvah. Pečar se je 
tokrat izkazal predvsem z novim rekordom skakal
nice (70,5 metrov). Zmagal je Finec Immonen pred 
Italijanom Dc Zordom in Fincem Kirjonenom. V 
skupni oceni vse turneje sta na prvih dveh mestih 
Finca Kirjonen in Immonen.

LESTVICA NAJBOLJŠIH
Prvo večje letošnje tekmovanje je bila znana ska

kalna turneja po Nemčiji jn Avstriji, ki je vsako 
leto uradni uvod skakalnih tekmovanj. -

V prvih tekmah je Recknagel, mojster smučar
skega skakanja, moral priznati nadm oi Fincev in 
Rusov. V prvem srečanju te »olimpijske« turneje, 
ko se. zbere vsa smučarska elita, ki jo premore 
Evropa, v Oberdorfu je zmagal Finec Karkinen. 
Recknagel je bil šele deseti. Lepo so skakali tudi 
Rusi, posebno pa Cakadze. V Garmisch-Partenkirche- 
nu je bil prvi Rus Cakadze. Recknagel se je zelo 
trudil in je bi! drugi. Tretja tekma je bila v pri
kupnem tirolskem mestu Innsbrucku. Odlični Finec 
Karkinen je krepko konkuriral Nemcu Recknaglu 
in se kljub vsemu trudu ni mogel uvrstiti na prvo 
me,slo. S svojim slogom in izrednimi skoki je Ne
mec ponovno potrdil tudi v Bischofshofnu, da je 
najboljši smučarski skakalec na svetu. Drugi je bil 
Leodolter, tretji pa Karkinen Vrstni red po kon
čani nemško-avstrijski skakalni turneji je nasled
nji: 1. Recknagel, 2. Leodolter in 3. Karkinen.

Na drugih pomembnih tekmovanjih sta zmagala 
Norvežan Malm v Gstaadu in Francoz Millier v 
Andermattu; v Lahti ji so se na prvo mesto uvrstili 
kar trije skakalci; Finec Kankkonen, Avstrijec Leoj 
dolter in Rus Cakadze.

Iz letošnjih uspehov izhaja, da je najboljši ska
kalec Nemec Recknagel, sledijo mu Avstrijec Leo
dolter, Rus Cakadze ter Finec Kirjonen.

15.
P r i r e d i l  R. B. STRTA SRCA

»Toda moj o trok  . . .  moj O sk a r.. .«  glas 
je zamrl. Pred A draninim i očmi se je  vse 
zavrtelo, svet je utonil.

—0—
D oktor V rtnik je  gospodu Vrhovcu ra

zložil, kako je  s hčerko. Ta ga je  dolgo gle
dal, naposled je  spregovoril: »Tako hudo 
je z n jo? In  toliko časa že v bolnišnici?«

Zdravnik je  skom ignil: »Skoro leto dni 
je  že pri nas. Pljuča so zdrava. Toda posle
dice ... Ona je  šibke narave. Dela ne oo 
zmožna, če  se bo ravnala po zdravniških 
nasvetih, bo m orda nekega dne še lahko 
popolnom a zdrava.«

»To se p ra v i .. .«  Vrhovec je povesil po
gled. Ni mogel povedati zdravniku, da je  
p rep ir v hiši z ženo, odkar je  p ripeljal otro
ka.

»Jaz nočem tega otroka. Nesrečo nam  bo 
prinesel,« je  vpila prvi dan, ko so pripelja
li Delico. Vrhovec je  molčal in tudi pozne

je, ko se je žena prepirala zaradi vnukinje. 
Kaj je hotel, saj je  tudi on obsojal Adra- 
nin korak, ko se je omožila. Že zaradi lju 
di je m oral Delico sprejeti, pa saj je  tud i 
otrok njegove hčerke. In  o trok  po trebu je 
njegove pom oči!

Zdravnik je  zopet spregovoril: »Poveda
ti vam m oram , da bo vaša hčerka še ved- 

| no po trebna bolniške oskrbe, tud i če za
p u s t i  našo bolnišnico. Toda to  ji m orate vi 
kot oče povedati. Zato sem tudi prišel k 
vam.«

Vrhovec je  prik im al in je  vstal. Molče je  
ponudil zdravniku desnico. —

Nekaj dni po tem  razgovoru je sam  p ri
šel v bolnišnico. Obotavljal se je  p red  so
bo, k je r je  ležala Adrana. N ato je po trkal 
in vstopil. Bledi Adranin obraz se je obr
nil k njem u. Za trenu tek  je Vrhovca obšel
kes, a ga je brž potlačil, ko se je spomnil
prepirov z ženo. (D alje)
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352. Naslednja dva dni so popotniki napre
dovali bolj počasi. Neštetokrat jc profesor 
Grey zaustavil konja in razgrnil v sedlu sta
ri pergament z zemljevidom. Poti, na katere, 
jih je usmerjala stara risba, so bile tako za
vite in komaj razpoznavne, da je v  stricu 
Tomu vstajal strah: »Kaj, če zemljevid ni 
točen? Kako bomo našli pot nazaj?«

353. Profesor Grey ni izgubil vere v zemlje
vid. Oči učenjaka so ob poti odkrivale že 
skoraj zabrisana znamenja, ki so pričala o 
davno minulem življenju. Rade volje jih je 
kazal mladim sopotnikorn in jim tolmačil nji
hov pomen. Tako njihova dolga in utrujajo
ča pot nikoli ni bila dolgočasna ali enolična. 
Pred koncem pa jih je čakal še hud napor.

354. Peti dan opoldne se je  steza, po kateri 
so se vzpenjali, tako zožila, da so morali jez
diti drug za drugim. Konji so stopali varno, 
noben kamen se jim ni odkrušil izpod'kopit. 
Profesor jc znova razgrnil zemljevid in se 
nad njim zamislil dalj kot po navadi. Potem 
je uprl pogled v skalno pobočje, ki se je dvi
galo pred njimi, in zadovoljno pokimal.

355. Njegove bistre oči so odkrile med peči
nami temno odprtino. Pokazal jo je sopotni
kom in dejal: »Kmalu bomo na cilju!« — 
»Hura! Že nocoj bomo taborili ob našem je
zeru!« sta se razveselila Peter in Jim. »Ne, 
prijatelja,« je odkimal profesor Grey, »danes 
smo pot že končali. Utaborili se bomo in do 
večera trdo delali!«

356. Jim in Peter sta hotela v svoji neuča
kanosti že ugovarjati. Profesor Grey je zagle
dal nestrpnost v njunih očeh in jima je raz
ložil: »Jezero leži sredi skalne goličave. Mi 
pa bomo potrebovali za raziskovanje splav. 
Že tukaj moramo posekati drevesa in jih za
vleči skozi predor, skozi tisto odprtino viso
ko nad nami, na drugo stran.«

357. Brez besed sta Pcler in Jim razjahala 
in si zavihala rokave. Stric Tom je poskrbel 
za konja in pripravil ognjišče, Hen pa je 
že sukal v rokah svojo macheto. Peggy se je 
lotila kuhanja. Ob bogatih zalogah, s kateri
mi je popotnike oskrbel Alin stric, je bilo pri
pravljanje hrane kaj lahka zadeva. Profesor 
jc vodil delavce k drevesom,

358. S toporiščem indijanske sekirice je trkal 
ob debla in zaznamoval tista, ki jih bo treba 
posekati za splav. Henovi maeheti se glad
ka debla niso dolgo upirala. Tudi Jim je 
spretno sukal svoje priljubljeno orodje, Pe
ter pa je za njima daleč zaostajal, saj ni bil 
vajen indijanskih tomahavkov. Zato je kma
lu opustil podiranje drevesa.

359. Ker pa ni hotel zaostati za tovariši, je 
iskal novo delo zase. Spomnil se je na vezi, 
s katerimi bo treba debla povezati v splav. 
Kmalu je nabral velik sveženj lian in j h zvil 
v svitek. Tako je bilo kmalu vse pripravlje
no in popotniki so zadovoljni sedli k večerji. 
Profesor je odredil zgodnji počitek zaradi na
porov, ki jih še čakajo,

360. Toda popotniki tisti večer še dolgo niso 
zaspali. Zaviti v odeje so ogledovali zvezdno 
nebo in senco gora ter se prepustili vsak svo
jim mislim. Jintu je bilo toplo pri srcu, ko 
je premišljeval o kulturi in umetnosti dav
nih prednikov danes tolikokrat z a n ič e v a n ih  
Indijancev. Sklenil je, da se bo ponudil.,pro
fesorju Grev za pomočnika in učenca.
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